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Okrajni plan je sprejet
V torek 24. februarja sta se v 

Ljubljani na skupni seji sestala 
oba zbora Okrajnega ljudskega od
bora Ljubljana. Seje sta se kot go
sta udeležila tudi zvezna ljudska 
poslanika Vida Tomšič In republiški 
poslanec Matevž Hace. Na seji so v 
glavnem obravnavali in sprejeli ok
rajni družbeni načrt za tekoče leto.

V uvodu je razložil značilnosti le
tošnjega okrajnega načrta podpred
sednik okrajnega ljudskega odbora

SVET ZA TRŽIŠČE
Pred kratkim je bila v Ljubljani 

pri okrajnem ljudskem odboru seja 
sveta za tržišče. Razpravljali so o 
tržnem redu, oskrbovalnih centrih v

in komunalnih objektov. Celotna hudo pomanjkanje opeke je pri nas, L junih^ntroy1"'‘H §U~ 
investicijska politika mora biti us- nam pove številka, da smo za po- 1 presk 
merjena v vlaganje sredstev za trebe okraja lani morali iz drugih 
kmetijstvo, trgovino, obrt, gostin- območij države uvoziti 10 milijonov 
stvo in komunalo.

Skupni proračun OLO Ljubljana 
znaša z obvezno 6 odstotno rezervo 
3 in pol milijarde dinarjev in je za 
5 odstotkov večji kot lani. Nekate
re občine, med njimi tudi Kočevje, 
prejmejo dotacijo, skupno 174 mili
jonov dinarjev. Skupen plan inve-

ing. Ivo Klemenčič. Glavne naloge sticij pa znaša 470 milijonov, od te- 
načrta so: povečanje proizvodnje v ga 110

lo za okrajne potrebe.
Živahna in plodna je bila tudi 

diskusija odbornikov. Z vloženimi 
investicijami za opekarne bomo la-

vseh panogah gospodarstva za 10%, 
povečanje osebne potrošnje in druž
benega nivoja delavcev in usluž
bencev, pospešiti tempo stanovanj- ---------- ,---- — -- „ ,
ske Izgradnje šolskih, zdravstvenih hko hitreje in ceneje gradili. Kak,

Z razpravo med kolektive
V naših časopisih ln v radiu se 

dnevno govori o izdelavi novih ta
rifnih pravilnikov, ki naj bi veljali 
5e od 1. januarja tega leta.

Res je letos teže sestavljati ta
rifne pravilnike; sestavljati jih ni

kosov opeke.
Težave so še z zdravstveno služ

bo, predvsem glede zmogljivosti 
bolnišnic. Ljubljanske bolnišnice so 
morale lani zaradi pomanjkanja 
prostora, odkloniti 22 tisoč? bolni
kov. Letos naj bi prvenstveno zgra
dili zdravstvena doma na Viču in v 
Šiški, tej gradnji naj bj dale svoj 

za mesto Ljubljana m ^sta- prispevek tudi ostale občine. Nada
lje je predvideno, da bi razširili 
bolnišnico v Trbovljah in pričeli z 
gradnjo bolnišnice v Kočevju.

V vsem okraju bomo letos zgrai- 
dili 2100 stanovanj. Lahko bi jih 
tudi več, če bi uspela kooperacija 
sredstev gospodarskih organizacij 
in fondov skupne potrošnje ter ti
stih državljanov, ki bi se vselili v 
nova stanovanja.

Na koncu seje je govoril tudi 
predsednik OLO dr. Marijan Der- 
mastija, ki je poudaril, da je letoš-

(v Šiški,
Za Bežigradom, Mostah in v Sav
skem naselju), pričeli z gradnjo 
oskrbovalnega centra v Rožni dolini.

Člani sveta so se odločno zavzeli 
za ločitev trgovin od kmetijskih zai- 
drug, kar je že določeno v uredbi.

NAJDALJŠI PREDOR
Zadnjo nedeljo so pri gradnji hi

droenergetskega sistema Kokin Brod 
prebili najdaljši predor v državi, ki 
je dolg 8029 metrov. V premeru 
meri 4 m in je večina betonski. Sko
zenj bo tekla voda na turbine hi- 
drocentrale Bistrica iz 29 km dol
gega jezera.

Z regulacijo Bistrice bomo pridobili nove hektarje plodne zemlje. Več 
o tem berite v članku na 2. strani. Na sliki: slap na Bistrici.

Manjši naj 80 Dora Partizana v Kočevju
»ELEKTRO KOČEVJE«, (tajnik po

družnice): »Naš sindikat še ni raz
pravljal o novih tarifnih pravilni
kih. Sedaj je razprava pred delav-

O gradnji doma telesne kulture 
v Kočevju, ali kakor se bo že ime
noval, smo v našem listu že poro
čali. Povedali smo tudi, da bi bil 
tak dom potreben in je še vedno

«*> ni- ska in 'remontna grop. Računamo. 9™ izpohtite, *tud,
so predpisani nikakršni recepti. Os- da bo okrog 70 odst. delavcev pre
nova tarifnih pravilnikov je način jemalo osebne prejemke po učinku 
delitve dohodka. Ta način delitve ne dela. Osebnih prejemkov ne bomo
lrPi nikakršnih mezdnih pojmovanj 
•n tudi ne' administrativnih šablon 
in predpisovanja zaslužka.

Pri vseh teh pripravah pa se nam 
resnično čudno zdi, da se razprave 
vodijo izven sindikalnih podružnic 
podjetij. Le redke sindikalne po
družnice so dosedaj sklicale seje 
upravnih odborov in skupne sestan
ke, na katerih bi se pogovorili o 
vseh predstoječih nalogah.

Na vprašanja:: Kako daleč ste s 
pripravo tarifnih pravilnikov in ko
liko delovnih mest bo zajelo plače
vanje po učinku, smo od voditeljev 
treh kočevskih sindikalnih podruž
nic dobili te odgovore:

sktrn svetom. Na naš predlog bo pri nji družbeni plan zelo preračunan potreben y nj,em 51 se zbirala mla 
podjetju ustanovljena še inštalater- in bo treba vložiti vse sile za nje- djna (n vs(> kl se zanimaj0 za teles

no kulturo. Zanimalo nas je, kako 
bo z nadaljevanjem gradnje doma, 
zato smo se obrnili na predsednika 
občinskega odbora SZDL v Kočevju, 
tovariša Naceta Karničnika, ki je 
izjavil:

»Socialistična zveza ne odstopa od 
osnovnega programa za gradnjo 
doma, pač pa misli, da je potrebna

zainteresiranimi organi v Kočevju cijami in drugimi množičnimi orga— 
in izvedenci, da se načrt popravi, nizacijami.«
tako, da se znatno znižajo gradbe- V nadaljnjem razgovoru, v kate- 
ni stroški in da se obenem zajamči rem je sodeloval tudi predsednik 
tolikšna kapaciteta prostorov, da bo sveta za telesno kulturo ing. Dušan 
kljub stalnemu naraščanju števila Oražem, smo prišli do zaključka: 
aktivnih članov omogočeno nemote- Dom naj služi tudi za potrebe osta-

naj bi sveti pri okraju na podlagi 
zapiskov seje, pripravili konkretna 
navodila za njihovo izvajanje.

zviševali, razen na delovnih mestih, 
ker se bo plačalo po izvršenem de
lu.«

»AVTO KOČEVJE«, (predlsedntik 
podružnice): »Pri nas o novih tarif

ŽE STO MILIJONOV
Trgovsko podjetje »Krim« v Ve

likih Laščah se je že dobro uvelja
vilo, Danes združuje podjetje^ že ___ _
osem trgovin: dve v Velikih Laščah r6v,;zija sedanjega načrta, ker me

nih pravilnikih še nismo razprav- ^ en0 pa na Turjaku, Rašici, Robu, njmo> ja je kapaciteta vseh pro-
Ijall. Ta teden bomo imeli sestanek. Karlovici, Gregorju ln Ortneku. Or- stoioiv prevelika. Tu menimo pred-
Pri nas plačevanje po učiku ni mo- gajiiz^acija poslovanja je dobro vpe- Vsem pomožne prostore. Čeprav ra-

ljana. Letos namerava ; kolektiv eunamo na znatno povečanje števila 
»Krima« doseči okrog 100 milijo- aktivnih članov »Partizana« zmanj-
nov din prometa. šan;e kapacitete doma ne bo ovira

Podjetje se trudi, da bi ugodilo telesni kulturi. Povedati je treba
potrošnikom z raznovrstnim bla- predvsem to, da so predvideni grad-
gom in solidnimi cenami. Podjetje beri' stroški za sedanje razmere, 
zaposluje 17 ljudi; od tega dve va- preveliki, 
jenki. ifSgovoriti

no gojiti telesno vzgojo.
Menimo, da ni ralzlogov, da se le

tos ne bi začelo s pripravami za na
daljevanje gradnje. Vendar pa naj 
bodo te priprave omejene na finan-

lih društev, tako na primer bi do
bili v njem prostor čahisti, Planin
sko društvo. Turistično društvo, 
Strelska družina ltd. V telovadnici 
v domu naj bi dobila prostor za te

čne možnosti. Kar se tiče aktivnega lovadbo šolska mladina višjih raz- 
sodelovanja prebivalcev pri gradnji redov osemletk in gimnazije. To bi 
doma s prostovoljnim delom, naj bila vsaj začasna rešitev perečega 
bi potekale načrtno. Zategadelj je vprašanja telovadnice za šolsko 
treba najprej napraviti program de- mladino višjih razredov, 
la, skupno s sindikalnimi organize- -žem.

goče, razen v obratu »Stojna«, kjer 
izdelujejo avtoprikolice.«

ZAKLJUČNI RAČUN 
Ponekod že, drugod pa bodo v 

‘eh dneh sprejemali in potrjevali 
naključne račune, ali kot pravi- 
rn° bilance za minulo poslovno le-

Najprej bodo o tem razprav- 
’laii organi delavskega upravlja- 
nlai upravni odbori in detavski 
*veti, kasneje pa tudi občinski 
ljudski odbor, predvsem zbor 
Proizvajalcev.
^Prejemanje zaključnih računov 
za preteklo dobo sovpada z ob
dobjem, ko v vseh podjetjih ži
vahno razpravljajo o delitvi do
hodka ln novih tarifnih pravilni
kih. Razumljivo je, da bodo ko
lektivi lahko uspešno izvršili ti 
dve nalogi le, če bodo dobro po
znali uspehe in neuspehe svojega 
podjetja v minulem letu 

letošnje razprave potekajo v 
razdobju, ko v podjetjih postaja 
jo stvarnost sklepi Vil, kongresa 
ZKJ in ko smo sredi priprav za 
republiške kongrese ZK, na kate
rih bodo komunisti analizirali svo
jo dejavnost, pri krepitvi delav
skega upravljanja neposredne so- 
eialistične demokracije, moderni 
proizvodnji itd. Povedati je še 
treba, da u tem času mineva erjo 
leto od objave pisma CK ZKJ. 
Uresničitev misli tega pomemb
nega dokumenta je v marsičem 
Prispevala pametnejši porabi dru
žbenih sredstev, boljšemu delu 
organov upravljanja ter hitrejšem 
reševanju življenjskih potreb de
lovnega človeka.

V našem razvoju smo že (Oko 
daleč, da mora vsak proizvajalec 
vedeti s kolikšnimi sredstvi raz
polaga podjetje, na kak način so 
OUa ustvarjena (z boljšo organi
zacijo proizvodnje, z zniianjem 
Stroškov, povečanjem produktiv
nosti, ali morda samo s poveča
njem cen.) Pametno je treba pre
misliti, kako bi sredstva razdelili 
na sklade in osebne prejemke nad 
tarifno postavko. 1

Okrog sprejemanja zaključnih 
Aačunov bo še precej raznih vpra
šan), ki pa jih bo mogoče dobro 
tešiti le s sodelovanjem vsega ko
lektiva. Dolžnost upravnih apara
tov podjetij pa je, da pripravijo 
zaključne račune tako, da jih bo 
lahko razumel v Sak proizvajalec, 
ne pa le ozek krog uslužbencev 
te računovodstva.

»KLJUČAVNIČARSTVO« (predsed
nik): »O tarifnem pravilniku še ni
smo nič razpravljali. Osnutek ta
rifnega pravilnika nam bo izdelal re
vizor. Pri nas imamo na serijskih 
delih že uvedene norme, pri ne
katerih drugih delih akord. Delo
vodje in pomožni delavci pa so pla
čani po delovnem času.«

Torej med delavci, ki so navse
zadnje povsem polnomočni odločati 
o tarifnih postavkah, seveda v okviru 
dohodka, ki ga ustvarjajo, je bilo 
prav malo ali pa nič razpravljanja.

Dobrepolje za obletnico KPJ

Dogodek tedna lahko imenujemo Turek. Ta dva bosta imenovala vla- 
obisk predsednika britanske vlade do desetih članov, od katerih bo 

se bo treba z vsemi Macijiillana v Moskvi. Britanskemu sedem Grkov. Nova država bo imela 
premieru so pripravili v Moskvi lep tudi lastno vojsko z 2000 vojaki, 
sprejem. Kakor poročajo vlada med Britanija bo ohranila suverenost 
obema vodilnima državnikoma Mac- nad dvema majhnima

Ko smo se pred kratkim mudili 
v Dobrepolju, smo zvedeli, da se 
tudi v tej občini živahno priprav
ljajo na proslavo 40. obletnice de-

bodo občani Dobrepolja praznovali 
občinski praznik. Pred prkznikom 
bodo kurili kresove, priredili slav-

millanom in Hruščevim prisrčno in 
odkrito vzdušje. Britansko-sovjet- 
Ski razgovori so potekali v duhu 
miroljubnosti. Ministrska predsed
nika Hruščev in Macmillan sta se

nostno akademijo in druge prire- sporazumela, da se je bolje razgo-

deloma na
otoku. Na Cipru so uradno razgla
sili, da so odpravljeni: cenzura ti
ska, omejitve gibanja, pridrževamje 
v zaporu brez sodne odločbe in iz
vršitev smrtne kazni.

V Afriki stalno vre. Čim prene-
K temu pa so v precejšnji meri lovanja KPJ. Pri občinskem komi- ditve. Pred 17. majem bodo po pod- var1ati kakor streljati. Iz razgovo- hajo nemiri v enem delu afriškega
prispevala različna stališča višjih f»- teju ZK je pripravljalni odbor za jetjih »Apnenici«, »Stolarpi« ter v rov objavljenih v tisku je težko lz- -------------- —J”
rumov Nujno je da nadoknadimo proslavo, kl bo storil vse potrebno. Domu počitka v Ponikvah proslave ,uščiti točno vsebino njunih razgo-
zamujeno in celotno razpravljanje in
sklepanje prenesemo na kolektive.

-me
slavili jubilejno leto Partije. 

Glavna proslava bo 17. maja,

ZA 40. OBIJETNICO KOMUNISTIČNE PARTIJE JUGOSLAVIJE

NAGRADNI NATEČAJ

ne naloge v zvezi z delom Komuni
stične partije.

Naj omenimo, da je Zveza Svobod 
in prosvetnih društev Dobrepolje

Med Avstrijo in Italijo je prišlo 
do precejšnje napetosti. Jabolko 
spora je Južna Tirolska, ki spada 
pod Italijo. Tu živi večje število 
avstrijskih Nemcev, med te pa na-

kantinenta, vzplamtijo drugje. V 
zadnjih dneh so izbruhnili resni 
nemiri v angleški srednjeafriški ko
loniji Nyasaland. Ranjenih je bilo 
60 ljudi, večina črncev. V Njasl, ki 
spada pod Rodezijo, so poklicali 
pod orožje skoraj vse moške od 18. 
do 26. let starosti. Črnci se prefou- 

se vedno boljprevzela izvedbo programa priredi- seljujejo vedno večje število Itali- jajo, kolonializmu 
tev 17. maja. Zato lahko pričakuje- janov. Tudi v pravicah, ki naj jih majejo tla. 
mo, da bo glavna proslava še po- ima narodna manjšina v državi, so

Šolski odbor in starešinski svet učenci, ki bodo posebno marljivi pri sebno lepo Izvedena. zapostavljeni. Italijanska vlada je
pri osnovni šoli J. Šeško razpisujeta urejanju šolskega dvorišča in ig- V Tisovcu bodo letos odkrili spo- nedavno zabramila avstri.iškim po-
nagradnl natečaj za 40. letnico KP rišča. minsko ploščo na kraju kjer so leta litikom potovanje v Južno Tirolsko.
Un SKOJ. Z njiim bosta skušala Šolski odbor in starešinski svet 1942 prebivali člani Centralnega Cipru se obeta novo poglavje
povezati vse akcije pionirskega od- sta za ocenitev del sestavila po- komiteja KPS ln člani Izvršnega! zgodovine. Kakor vemo je bil skle-

sebno komisijo, v kateri sodelujejo odbora Osvobodilne fronte Slovenije, njen med Grčijo, Turčijo in Velikoreda v svobodnih aktivnostih učen
cev. Z udeležbo učencev v natečaju 
želita mladini osvežiti in poglobiti 
znanje o revolucionarnem delu KPJ 
in SKOJ, o liku komunista In socia
listični izgradnji. Natečaj bo trajal 
do 1. junija 1959. Učenci vseh sta
rosti lahko oddajo na šoli samostoj
na dela v naslednjih skupinah:

1. literarna skupina
2. zgodovinska Skupina
3. likovna skupina
4. glasbena skupine.

V prvi skupini tekmujejo učenci 
samostojnimi spisi in pesmimi, kl

izražajo delo komunistov in življe
nje delovnih ljudi v stari Jugosla
viji, v času NOB in povojne izgrad
nje naše domovine.

V drugi skupini predlože učenci 
samostojno zbirko dokumentarnih 
spisov Iz zgodovine KPJ, NOB in 
povojne graditve.

V tretji skupini predlože risbe, 
razne ilustracije iz partizanskega 
življenja, prostovoljnega dela prf 
obnovi domovine, mladinskih de
lovnih brigadah, zbirke slik iti.

V četrti skupini učenci tekmu
jejo z izvajanjem borbenih in de
lovnih pesmi, jih zaigrajo na in
strument, ali zapojejo. Zaželjenoje, 
da nastopajo tudi skupine učencev, 
in !e posamezniki.

Učenci morajo dela po pripovedo
vanju drugih pripraviti sami. Tek
mujejo lahko v več skupinah.

Se posebej pa bodo nagrajeni ti
sti učenci, ki se bodo izkazali mar
ljive pri organiziranju zadruge 
učencev in pri delu na šolskem vrtu, 
kjer bodo gojili zelenjavo za do
polnilno prehrano učencev v mlečni 
in šolski kuhinji. Dalje še tisti

tudi predstavniki skupnosti učen
cev.

Učenci naj svoja dela oddajo do 
1. junija 1959.

Predvidene so nagrade. Večina 
nagrad bo knjižnih. Iz vsake sku
pine je predvideniai 1„ 2. in 3. na
grada. Uspeh natečaja in tekmova
nja bo razglašen na letni konferenci 
staršev, učencev, učiteljskega zbo
ra, šolskega odbora in starešin
skega sveta. Ravnateljstvo šole bo 
tedaj dalo poročilo o delu šole v le
tošnjem šolskem letu. Pomenili se 
bomo o dobrih in slabih straneh 
našega dela.

šolski odbor, starešinski svet in 
učiteljski zbor, vabijo vso učence, 
da se udeleže nagradnega natečaja 
za 40. obletnico KPJ in SKOJ in 
jim želijo veliko uspehov!

OTVORITEV »METKE«
V nedeljo 1. marca bo ob 10. uri 

otvoritev mlečne restavracije »Met
ka«, ob 13. uri pa bo restavracija 
pričela z rednim poslovanjem.

Datum odkritja spominske plošče Britanijo sporazum, da postane Ci- 
§e ni določen. per neodvisna republika. Vlade treh

Dobrepoljčani bodo sodelovali tu- dežel ter zastopniki grškega in tur- 
dl na veliki proslavi 19. septembra škega prebivalstva na otoku, so se 
na Turjaku. Kakor vemo bo ta pro- dogovorili, da bodo ustanovili ko- 
slava v okrajnem merilu in zato bo misijo, ki bo pripravila ustavo nove 
prav, da se je bo udeležilo čtmveč države. Predsednik nove republike 
ljudi iz vseh krajev. bo ciprski Grk, podpredsednik pa

Rezultati nadomestnih volitev
22. februarja so bile v občini Ko- ljen Miha Delač iz Novih sel, dobil 

čevje nadomestne volitve za občin- je 135 glasov.
ski zbor. Rezultati volitev so na
slednji:

V volilni enoti št. 5 je bil izvo
ljen Lado Troha, Kočevje, Reška c. 
5, dobil je 432 glasov;

V volilni enoti št. 9 je bil izvo
ljen Miilan Arko, Kočevje, Šeškova 
ul. 10, dobil je 459 glasov;

V volilni enoti št. 17 je bil izvo
ljen Ivan Jerman, Šalka vas 50, do
bil je 494 glasov:

V volilni enoti št. 27 je bil izvo-

Nadomestne volitve za zbor pro
izvajalcev so bile 23. februarja. Re
zultati volitev:

V volilni enoti št. 5 je bil Izvoljen

Predsednik indijske vlade Nehru 
je v nekem predavanju med drugim 
izjWil, da je v sedanjem času naj
večja skrb ohranitev miru. O ra
sizmu in kolonializmu je menil, da 
sta že preživela. Kritiziral je »hlad
no vojno« in jedrske poizkuse ter 
opozoril na prepad, ki loči bogate, 
industrializirane dežele od nerazvi
tih.

Iraško ministrstvo za gospodar
stvo je objavilo, d'a Je Irak odklonil 
ponujeni sporazum o investicijah 
ameriškega privatnega kapitala v 
deželi. Iračani menijo, da bi takšen 
sporazum nasprotoval »iraški po
polni neodvisnosti«. Verjetno imajo 
že izkušnje.

Italijanski delavci se borijo za 
svoj kruh. V bombažni Industriji na 
Jugu, v pokrajini Salermu, so hoteli 
odpovedati delo 1500 delavcem, po
večini ženskam. Ko so delavci to 
zvedeli, je večina sklenila, da ne bo 
več zapustila tovarniških obratov.

PROSLAVA DNEVA ZENA

Občinski odbor Socialistične zveze delovnega 
ljudstva Kočevje, vabi vse prebivalstvo na proslavo 
8. marca, Dneva žena. Proslava, združena z akade
mijo in pestrim programom, bo v soboto, dne 7. marca 
ob 18. uri v Šeškovem domu.

VABLJENI!

Rudolf Gruden, Kočevje, Trata 6 al Tako se je začel nenavaden boj. Vse 
— dobil je 104. glasove; prebivalstvo je bilo solidarno s

V volilni enoti št. 6 so bili trije stavkujočiml. šele po štirinajstih
kandidati. Največ glasov je dobil dneh so delavci prostovoljno zapu- 
Bruno Ciglič, Kočevje, Trg Svobo- stili tovarne. Zagotovljeno jim je 
de 1 in sicer 44 glasov ter je tako bilo, da bo urejeno vše, da bodo 
Izvoljen za odbornika; n~r,i izhod iz težkega; položaja od-

V volilni enoti št. 7 sta bila dva puščenih delavcev. Tudi v nekaterih 
kandidata. Za odbornika je bil iz- drugih krajih Italije, so delavci 
voljen Rajko Hvala, Kočevje, Kolo- stavkali kot protest proti odpušča- 
dvorska 7 — dobil je 150 glasov; nju delavcev.

V volilni enoti št. 10 sta bila dva 
kandidata. Za odbornika je bil iz
voljen Jože Pirman, Kočevje, Roška 
c. 2 — dobil je 190 glasov.

Nadomestne volitve odbornikov v 
občinski zbor in zbor proizvajalcev

V Franciji bodo občinske volitve 
8. in 15. marca. Uradna kampanja 
ža te volitve se je že začela. Pri
čakujejo, da bo število glasov za 
kandidate vladujoče Unije za novo 
republiko v primerjavi z lanskimi

v kočevski občini so znova pokazale novemberskimi. volitvami padlo.
visoko zavest volivcev, kl so se ude
ležili volitev v velikem številu. No
vim odbornikom želimo, da bi us
pešno opravljali delo, katero so jim 
zaupali njihovi volivci!

K. O.

Podpredsednik Zveznega izvršne
ga sveta Edvard Kardelj se bo od
zval vabilu danske, norveške in 
švedske vlade ter bo spomladi obi
skal te dežele. S tem bo vrnil obisk 
skandinavskih predsednikov vlad v 
naši deželi.



Stran 2 »NOVICE«, 26. februarja 1959 St. 1»

Zunanjepolitični 
komentar .-■■■■■■■

SREČANJE PRIJATELJEV
Ze šestič si dva državnika in 

pristna prijatelja — predsednik 
Naser in predsednik Tito — sega
ta v roke. Dvakrat je mesto ob 
Nilu pozdravilo predsednika Tita. 
dvakrat so Jugoslovani priredili 
navdušen sprejem vodilnemu arab
skemu državniku in dvakrat so 
obale slovitega sueškega prekopa 
bile priče trenutnega, zato pa nič 
manj važnega srečanja obeh dr
žavnikov.

Sedanji obisk predsednika Tita 
trna še posebni pomen. To je ko
nec potovanja predsednika in nje
govega spremstva po azijskih in 
afriških deželah. V določenem 
smislu pomeni zato prihod pred
sednika Tita v prestolnico Zdru
žene arcibske države vrhunec vse 
njegovi poti po dveh celinah. Ta 
obisk simbolično združuje pomen 
in bistvo vsega potov'dnja: po
novno uveljavitev zamisli o miro
ljubnem sožtju in porast sil, ki 
se ne želijo vključiti v ta ali oni 
blok.

Z Združeno arabsko republiko 
je Jugoslavija že pred leti vzpo
stavila tesne odnose iskrenega in 
enakopravnega sode’ovanja, prav 
tako pa sta predsednik Naser in 
predsednik Tito navezala običajne 
vljudnostne odnošaje med držav
niki.

Od zadnjega srečanjd se je ne
dvomno nakopičilo dosti medna
rodnih problemov, ki terjajo od 
obeh državnikov, da izmenjata 
svoja mnenja in poglede nanje. 
Prav minulo obdobje je še bolj 
prepričljivo potrdilo pravilnost 
politike sožtja, za katero se za
vzemata obe deželi. Takšna poli
tika je okrepila ugled in medna
rodni položaj obeh dežel in pove
čala njun vpliv. To je politika, ki 
se zavzema za mir za neodvis
nost, za nevkjučevanje v bloke, 
za mroljubno sodelovanje na te
melju enakopravnosti itd. Prav 
takšna politika je ustvarila trdno 
vez pristnega prijateljstva in 
plodnega sodelovanja med Zdru
ženo arabsko republiko in Jugo
slavijo.

Trenutni mednarodni položaj, ki 
vzbuja rahlo upanje za razvedri
tev svetovnih obzorij, daje še po
seben pečat sedanjemu srečanju 
kakor tudi po vsej poti predsed
nika Tita po deželah Azije in Af
rike. Ni nobenega dvoma, da mo
rajo prav v takšnem obetajočem 
mednarodnem vzdušju vse tiste 
Sile, ki so si že zdaj vr'zadeva'e 
po vsej stil okrepti mir in utrdi
ti mednarodno sodelovanje, še po
dvojiti svoje napore, da bi tako 
pomagale premo st ti prepad, ki ga 
je med dvema taboroma izkopala 
hladna vojna in medsebojno ne
zaupanje.

Za okrepitev takšnih novih 
mednarodnih odnosov pa nedvo
mno lahko koristi tudi zgled, ki 
ga vsakodnevno daje prijateljsko, 
nesebično sodelovanje med ZAR 
tn Jugoslavijo. Prav to so odnosi 
med dvema sicer različnima dr
žavama, ki pa bi morali postati 
temelj za graditev varnejše in 
skladnejše mednarodne prihodno
sti.

Upoštevajoč vse te vidike po
stajo šc bolj jasen velik pomen 
ob ska predsednika Tita v ZAR. 
Zato lahko že zdaj ob njegovem 
začetku napovemo, da bo ta obisk 
v okviru celotnega potovanja 
pred ednika Tita nov dokaz mo
či in porasta politike aktivnega 
postavlja nasproti slepi ulici blo
kovskih nasprotij in mednarodne 
napetosti. Martin Tomažič

Nadaljevalo se bo z melioracijo na Bistrici ZDRAVNIK SVETUJE

ZOPET GRIPA
Upravni odbor Vodne skupnosti 

Bistrica je zasedal koncem januar
ja v sejni dvorani ObLO Ribnica. 
Prisostvovali so vsi člani iz področ
ja ObLO Ribnica in Sodražica. Pri
sostvoval je tudi projektant ing. 
Heller, član okrajne zveze vodne 
skupnosti, ing. Zorc, zastopnik OLO 
tajništva za komunalo, tehnik Jež 
Alojz in predsednika ObLO Ilc Stane 
in Samsa Dane ter predstavniki 
Kmetijskih zadrug.

Predsednik Vodne skupnosti Ru
dolf Lovšin je podal poročilo o iz
vršenih delih v letu 1958 in pred
videnem planu za nadaljevanje dela 
v letu 1959. Dotacije za regulacijska 
dela so se porabile predvsem v 
spodnjem koncu, d očim se je za 
področje v Sodražici porabilo pri
spevek Kmetijske zadruge Sodra
žica. Ta dela so bila nujno potreb
na, da se to delo izvrši vzporedno 
z gradnjo in asfaltiranjem ceste v 
Sodražici.

Finančno poročilo je podal tov. 
Ivanc, in sicer; V 1.1958 je bilo reali
ziranih 18,427.000 din in to iz do
tacij bivšega OLO Kočevje, OLO 
Ljubljana, Uprave za vodno gospo
darstvo LRS, obeh ObLO in obeh 
Kmetijskih zadrug Ribnica in So
dražica. Člani vodne skupnosti red
no plačujejo prispevke, bodisi v le
su, potrebnemu za regulacijska dela 
ali v gotovini.

Realizirani strelki pa znašajo 
dkoll 20 milijonov din, takd dal 
znaša primanjkljaj približno 1,600 
tisoč din.

Za regulacijska dela na odseku 
Ž'ebič—Sodražica odpade na ha 
279.466 din. Za čista melioracijska 
dela 59.463 din, za celotno meliora
cijo pa 338.930 din na ha.

Ing. Haller je poročal v imenu 
proizvajalca, da je bilo izkopano z 
bagrom 34.000 kub. metrov zemlje. 
Od Ž'ebiča do Jurjeviče je bilo iz
vršenih 3100 m struge, na področju 
Sodražice pa 230 m dog ra .fene in 
ob'ožene struge. Izkopan je jarek II. 
kategorije. Stroški za spodnji del 
Bistrice znašajo 13,527.715 din, za 
področje Sodražice pa 4,821.000 din.

Ob priliki poplave je bila ocenje
na škoda na 2,500.000 din. Pri do
ločanju plana za leto 1959 naj se 
predvidi toliko finančnih sredstev, 
da bodo začeta dela tudi končana. 
Izkop z baorom se predvideva na 
622 din zal kub. meter. Ing-. Haller

Preteklo soboto je bil v Kočevju zaključen 14-dnevni tečaj za pol- 
kval ficirane gostinske delavce. Tečaj je bil v hotelu Pugled, pripra
vila pa ga je Okrajna gostinska zbornica, skupaj s poverjeništvom te 

zbornice v Kočevju.
Od leve proti desni sedijo (vodstvo in predavatelji tečaja): Janez Fre
lih, Jože Toplak iz Ljubljane, Hočevar Franc iz Ljubljane., An ca Use
nik iz Ljubljane, Lea Oražem iz Kočevja, Anton Stimec iz Kočevja, ing. 
Dušan Oražem Iz Kočevja. Stojijo (tečajniki) prva vrsta: Zalka Novak 
iz Vidma, Ema Sega iz Ribnce, Vida Sava iz Ljubljane, Marija Blatnik 
iz Kočevja, Erika Cimpermana iz Vel. Lašč, Breda Klun iz Ribnice, An
gela Briški iz Kočevja, Lojze Marinč Iz Koprivnika. V zadnji vrsti: 
Franc Dule iz Starega loga. Lado Kvaternik iz Osilnice, Terezija Pa- 
hulje iz Ribnice, Marta Stefl iz Ljubljane, Olga Stipetič iz Kočevja, 
Anica Gričar iz Kočevja, Marija Lango iz Kočevja in Roža Deržek &

Stare cerkve.

je podrobno poročal o stanju regu
lacijskih in melioracijskih del. Da bi 
vsa započeta dela imela učinek, je 
odbor določil plan za 1. 1958 v zne
sku 30 milijonov din. Zagotovila naj 
bi se finančna sredstvai, ker bi 
zmanjšan plan bila škoda na nedo
vršenih delih.

Pred melioracijo dosežena koli
čina pridelka znaša povprečno 18 q 
na ha. Po ureditvi Bistrice in osu
ševalnimi deli pa bo mogoče doseči 
30 q na ha. Po gnojenju in apnenju 
pa se pričaku je 50 q na ha s skoro 
100 odst. večjo škrobno kakovostjo. 
Splošni prirodni pogoji dajejo pred
nost travništvu oz. živinoreji. Meli- 
orirana zemljišča naj bi se v pre
težni večini izkoriščala v travništvu. 
Z večjim hektarskim donosom bo
do prispevki članov povrnjeni. Ing. 
Zorc Anton je poročal o meliora
cijskih skupnostih, ker bo le na ta 
način dosežena boljša obdelava zem
ljišča. S kooperacijo s Kmetijsko 
zadrugo in ustanovitvijo meliora
cijskih skupnosti za skupno obde
lavo. Za to področje je treba usta
noviti 3 melioracijske skupnosti in 
sicer za področje Kmetij, zadruge 
Ribnica, Jurjeviča in Sodražica. Čla
ni vodne skupnosti naj bi bili tudi 
člani melioracijske skupnosti. V ta 
namen je treba sklicati za vsako 
področje posebej ustanovni občni

Plodno delo ZB
15. februarja je bil v Kočevski 

Reki redni letni občni zbor krajevne 
organizacije ZB NOV. Predsednik 
organizacije je prikazal pomen de
lovanja Zveze borcev, ZVVI in Zdru
ženja rezervnih oficirjev. Pomagale 
so pri aktivlzaciji nekdanjih borcev, 
skrbele za ureditev pravic in pri 
reševanju invalidnin, ter družinam 
— posebno otrokom padlih borcev.

Organizacija ZB skrbi za zgodo
vinske pomembne kraje iz NOB, so
deluje pri zbranju zgodovinskega 
materiala iz NOV, je pobudnik za 
številne prireditve in prenašalec 
borbenih izkušenj mlajšim genera
cijam. Ob zaključku je predsednik 
podal še kratek politični pregled.

Sekretar Organizacije je nodafl 
pregled dela ZB NOV v Kočevski 
Reki v preteklem letu in povedal 
smernice za bodoče delo. Odbor je 
imel lani 8 rednih sej in 12 izred-

zbor in sicer za področje Sušje v 
zadružnem domu, za področje So
dražice pa v kinodvorani v Sodra
žici.

Tako je bil sklican za nedeljo 1. 
februarja sestanek v Suš ju in 2. fe
bruarja v Sodražici. Na sestanek so 
bili povabljeni vsi člani Vodne skup
nosti. Sestanku v Sodražici je pri
sostvovalo 170 članov. Na sestanku 
je pojasnila pomen zborov strokov
njakinja Zveze Kmetijskih zadrug 
kakor tudi ostali člani pripravljal
nega odbora. Uspehi bodo doseženi 
čim se pristopi k tej akciji, to je 
takoj po zaključku regulacijskih in 
melioracijskih del bistriške doline.

Iz naših krajev, kakor tudi iz tu
jine prihajajo poročila o vedno več
jem razmahu, ki ga zavzema gripa, 
tako da lahko že govorimo o pravi 
epidemiji te nadležne in čestokrat 
zahrbtne bolezni. Znana so obdobja 
v zgodovini, ko se je pojavila gri
pa v izredno številnih slučajih in 
izredno težki obliki t. zv. pandemi
ja. Ena zadnjih, ki jih še pomni se
daj živeča generacija, je divjala po 
zemeljski obli leta 1918. Terjala je 
milijone življenj, zgodovina celo 
uči, da je bilo več žrtev kot jih je 
pokosila prva svetovna vojna. Ta
krat se je te bolezni prijelo ime

Šolski problemi
Svet za šolstvo pri ObLO Ribnica 

je bil lani zelo delaven. Skupno je 
imel 12 sej, od teh je bila ena skup
na s svetom za prosveto, ena pa s 
svetom za stanovanjske zadeve in 
Upravo stanovanjske skupnosti. 
Svet je na svojih sejah reševal naj_ 
važnejša vprašanja predvsem s po
dročja šolstva in vprašanja, ki so 
neposredno vezana na šolstvo. Naj_ 
več so razpravljali o šolski reformi, 
ki je bila izvedena v preteklem le
tu. V zvezi s tem je bilo potrebno 
urediti nekatere organizacijske

v Kočevski Reki
nih. Sejam so prisostvovali tudi 
predstavniki ostalih organizacij.

Organizacija šteje 94 članov. Iz 
raznih krajev Slovenije so se za
poslili pri državnem posestvu »Snež
nik« in se tam tudi naselili.

Od občinskega odbora ZB Kočevje 
je dobila organizacija priznanje za 
samoiniciativno delo. Nalogo, ki jim 
jo je dal za Dan borca republiški 
odbor ZB NOV, so dobro opravili.

Na dan proslave v Jelenovem 
žlebu so na Preži odkrili spominsko 
ploščo 16. borcem, žrtvam fašistič
nega terorja.

ZB si je zadala nalogo, da bo 
kakor doslej tudi v bodoče prena
šala tradicije NOV mladini. Vsa skrb 
bo posvečena tistim borcem, ki so 
bolj rahlega zdravja.

V Lapinjah pri Mozlju, kjer je 
bila ustanovljena Cankarjeva briga
da, naj se postavi spomenik ali spo
minska plošča, tako, da bo tudi 
mlajša generacija seznanjena o veli
kih dogodkih iz NOB.

Na zboru so ugotovili, da bo po
trebno še večje sodelovanje z osta
limi organizacijami. Organizirati bo 
treba skupne pohode In obiske kra
jev, znanih po dogodkih iz narodno
osvobodilne vojne. Okrepiti je treba 
stike z muzejskim društvom v Ko
čevju in mu odstopiti zbrani zgodo
vinski material.

Na Dan borca bo v počastitev ob
letnice KPJ shod vseh preživelih 
borcev v Borovcu.

Otrokom padlih borcev bo treba 
odslej posvečati še večjo skrb. Za
nimati se bo treba tudi za potek 
njihovega šolanja in za učne uspe
he. Tako bo organizacija res lahko 
nudila pomoč mladini.

Članom ZB je na razpolago do
pisna šola za osemletno šolanje. Ta
ko je tudi tistim, ki niso imeli mož
nosti, da bi se šolali, priskrbljeno, 
da pridejo do potrebne Izobrazbe in 
kvalifikacije v delu.

V zadnjem času je bila formirana 
komisija za sekcijo internirancev- 
deportirancev in vojnih ujetnikov 
pri občinskem odboru, ki pa je tes
no povezana z organizacijo ZB NOV.

Na občnem zboru so izvolili se
demčlanski odbor, 5 delegatov za 
občinsko konferenco in 3-člansko 
sekcijsko komisijo.

v občini Ribnica
spremembe. Ukinjena je bila nižja 
gimnazija, kise je združila z osnov
no šolo Ribnica v osemletno šolo. 
Ostale šole v občini so ostale kot 
nižje organizirane šole.

Na sejah so člani sveta obravna
vali tudi vprašanje tehnične vzgoje 
mladine. Pri svetu je bila organizi
rana posebna komisija z nalogo, da 
s pomočjo družbenih organizacij in 
podjetij pripravi program dela sko
zi vse leto in zagotovi materialna 
sredstva. S pomočjo ObLO, ki je 
prispeval 100.000 din, sveta za šol
stvo OLO Ljubljana tn gospodarskih 
podjetij, ki so prispevala les in dru
gi gradbeni material, je bilo mogoče 
urediti na osnovni šoli v Ribnici 
tehnično delavnico. Delavnici pa 
manjka še inventar, vendar se je 
pouk kljub temu že začel.

Svet za šolstvo je ugotovil, da je 
svet za telesno vzgojo premalo sto
ril za telesnovzgošno delo na ob
močju občine. Svet je razpravljal 
tudi o fizkulturnih igriščah in telo
vadiščih. Razen šole v Sušju šole v 
občini imajo igrišča in telovadišča, 
niso pa dovolj opremljena.

Tudi o poslovanju šolskih mleč
nih kuhinj so razpravljali. Posebna 
komisija, ki je bila ustanovljena za 
pregled poslovanja teh kuhinj, je 
ugotovila, da na vseh šolah, razen v 
Grčaricah (kar pa so v tem času 
verjetno tudi že uredili) delo šol
skih mlečnih kuhinj dobro poteka.

Nadalje je svet sestavil predlog 
proračuna za šolstvo v letu 1959. 
Predlog proračuna za vse štiri šole 
v občini, vključno osebne, materi
alne in funkcionalne izdatke znaša 
39,734.000 din. V tem pred ogu pro
računa je zajet tudi znesek za nad
zidavo oz. prizidavo osnovne šole v 
Ribnici. Število učencev se veča iz 
leta v leto, šolski prostori pa so že 
sedaj tesni. Za povečanje šolskega 
poslopja In še nekatera druga ob
novitvena dela v šoli bodo znašali 
stroški predvidoma 14,500.000 di
narjev.

Šola v Dolenji vasi je pred do
graditvijo, nima pa še telovadnice 
niti igrišča oz. telovadišča. V Grča
ricah je potrebno sedanjo šolo ob
noviti — dvigniti za eno nadstropje 
ali pa premestiti v kako drugo stav
bo. Predlog proračuna je tudi za to 
visok, ker bo treba poleg drugega 
nabaviti tudi učila in inventar, brez 
katerega si ne moremo zamisliti so
dobne šole.

Pri svetu za šolstvo deluje komi
sija za podeljevanje štipendij. V le
tu 1958 je bi' o v proračunu za šti
pendije 1,300.000 din, za leto 1959 
pa je bilo predlagano 1,700.000 din. 
Sedaj prejema štipendijo 26 dijakov 
in študentov na raznih šolah in fa
kultetah.

Na kraju pa še tale podatek: v 
vseh štirih osnovnih šolah obiskuje 
šolski pouk 919 otrok, od teh je 457 
učencev, 462 pa učenk. Vseh oddel
kov na šolah je 33.

-žem

»španska« to pa zato, ker je najprej 
izbruhnila v Španiji, kjer je pomo
rila nešteto življenj. V bolj nedolž
ni obliki se pojavlja gripa pri nas 
skoro vsako leto, v tem mesecu pa 
je dobila epidemičen značaj, zato je 
pra,v, da se z njo pobliže seznant- 
m<£ Dve značilnosti prispevata k 
izredno hitremu širjenju obolenja, 
to je na eni strani izredna nalezi ji- 
vost, na drugi strani pa zelo kratka 
inkubacija t. j. čas, ki poteče od in
fekcije do prvih znakov obolenja!. 
Okužba se širi z drobnimi kapljica
mi, ki se pri kašlju in kihanju hi
tro širijo od bolnika na zdravo oko
lico. Po okužbi izbruhne bolezen že 
v enem do treh dneh. Visoka vro
čina, glavobol, bolečine v udih in 
splošna utrujenost, povedo, da je 
človek zbolel za gripo. Temu se pri
druži še suh, dražeč kašelj in zba- 
danje v prsih. Mnogokrat čuti bol
nik bolečine v trebuhu, pogosto tu
di bruha. Običajno tn na srečo je v 
dveh ali treh dneh najhujše mimo. 
Kot najnevarnejša komplikacija gri
pe je pljučnica, ki nastopi včasih 
šele po štirinajstih dneh, ko se zdi 
bolnik že popolnoma zdrav. Vendar 
ima danes medicina v rokah mo
derna in učinkovita sredstva, ki ne
varnost teh komplikacij znatno 
zmanjšujejo.

Bolnik, ki čuti, da je zbolel, mo
ra takoj v posteljo, saj predstav
ljata mir in počitek glavno zdravi
lo. Poleg tega je priporočljiv še to
pel čaj z aspirinom ali kakim dru
gim sredstvom za znižanje tempe
rature. Visoka temperatura 39 ali 
celo 40 stopinj, naj bolnika ne zbe
ga, saj je prav ona značilna za t* 
bolezen. Važno pa je vedeti, da gri
pa močno oslabi odporne sile orgat- 
nizma, zato se mora bolnik še ne^ 
kaj tednov čuvati in se zlasti varo
vati prehlada. Vedno je lažje pre
prečevati kot zdraviti, zato je ve
liko vredno utrjevanje telesa s pri
mernim in zdravim načinom življe
nja športom in slično. Kot osnovna 
zapoved v dneh epidemije gripe ve
lja: če čutiš, da si zbolel, lezi v 
posteljo, nikakor pa ne sili v mno
žico drugih ljudi, ki jih moreš v 
kratkem času okužiti.

Poleg osebnih nevšečnosti, pred
stavlja gripa veliko gospodarske 
škodo, saj je vsak oboleli vsaj za en 
teden izločen iz delovnega procesi 
Z upoštevanjem teh skromnih na
vodil bo morda marsikdo prihranil 
sebi nadležno bolezen, skupnosti pa 
nepotrebne izdatke.

Dr. Marko Vizjak 
_ * _

ZBOR VODOVODNE ZADRUGE
22. februarja je bil v zadruinom

domu v Zapotoku letni občni zbor 
Vodovodne zadruge, ki združuje po
trošnike vode iz vasi: Za potok, Vi
nice, Sušie in Slatn’k. Udeležba na 
zboru ni bila zadovoljiva, posebno v 
Sušju ne kažejo člani pravi interes 
za vodovod. Iz omenjene vasi se je 
zbora udeležil šemo en član!?

Poročila članov upravnega odbo
ra Vodovodne zadruge so bila 
skromna, vendar kljub temu lahko 
rečemo, da je odbor v glavnem do
bro opravljal svoje delo. Člani so 
kritizirali nekatere odbornike Vo
dovodne zadruge, ker se niso ude
leževali sej. Sprejeli so sklep, da bo 
vsak odbornik, ki bi neupravičeno 
izostal s seje, kaznovan: plačati bo 
moral trikratni prispevek članarine, 
če pa še to ne bi pomagalo, mu bodo 
dotok vode zaprli. Govorili so tudi 
o tem, naj bi člani, še posebno pa 
odborniki, imeli večjo skrb za vo
dovod, eventuelne okvare vodovod
nih cevi in naprav pa naj bi takoj 
javili vodstvu Vodovodne zadruge.

Sklenili so, da se letos izdela na
črt za obnovo vodovoda.
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40 let zgodovinske poti
Komunistična partija je poslala 

svoje člane in simpatizerje v ostale 
masovne organizacije. Ti so zelo 
uspešno delovali, posebno v Sokol
skih društvih in gasilskih četah; 
prav tako tudi v Ciril-Metodovem 
društvu, ki je bilo ustanovljeno le
ta 1937, svoje podružnice pa je ime
lo po vseh večjih krajih Kočevske. 
Leta 1937 se je organiziral v Ko
čevju narodnoobrambni odbor, z na
logo da zajezi hitlerjansko propa
gando na Kočevskem. V upravnem 
odboru so bili predstavniki vseh slo
venskih društev in političnih strank. 
Kot predstavnik ilegalne Komuni
stične partije Slovenije je bil v tem 
upravnem odboru tov. Jože Šeško.

Vse organizacije, ki so bile pod 
vodstvom Komunistične partije, so 
bile izredno delavne. Prirejale so 
strokovne sestanke, zborovanja in 
predavanja za svo*e člane. Preda
vatelji so prihajali Iz Ljubljane, Za
gorja, Trbovelj in celo Iz Maribora.

6 tem nam priča naslednje poro
čilo:

V nedeljo, dne 19. XI. 1939 ob 
9.30 uri se je v hotelu »Trst« v Ko
čevju vršilo predavanie delavsko 
kultumena društva »Vzajemnost« s 
sledečim dnevnim redom:

1). Delavska zaščita.
21. Delavec kulturne ter strokov

ne organizacije.

Kod predavatelja sta bila prijav
ljena dr. Raisman in Eržen Viktor 
iz Maribora.

Predavanja se je udeležilo cca 70 
ljudi, rudarjev iz kočevskega rud
nika, delavcev iz bližnjih žag in tek
stilne tovarne v Kočevju. Namest
nik predsednika društva je otvoril 
predavanje s pozdravom obl. za
stopnika in obeh govornikov ter ta
koj nato predal besedo dr. Rais- 
manu.

Razložil je pojem organizacije. 
Začetek družbe je organizacija. No
bena stvar na svetu ne gre brez 
organizacije.

Gotovo Vam Trboveljska premo
govna oružba še nikoli ni sama od 
sebe povišala plače, četudi so se ce
ne dvignile. To ste si morali vedno 
sam; Izvojevatl. To ste dosegli le s 
pomočjo organizacije. In tudi svoje 
priborjene pravice si moreta obdr
žati le s pomočjo organizacije.

Že v stari Avstriji smo Imeli od
ločbo, po kateri uradnik v bolezni 
ni imel samo pravice do hranarine, 
ampak tudi do plače. Za delavca pt 
po njihovem mnenju ni bilo potreb
no. Zato so se delavci pritožili in 
znht°ve tudi dosegli. Finančni za
kon za letos pa pravi, da ima rudar 
pravico do plače samo tri dni bo
lezni, če pa je bo'an dalj časa pa mu 
mora rudnik plačati le razliko med

delom in hranarino, medtem ko ima 
tekstilni delavec pravico do plače 
in hranarine. Rudarji so torej manj 
zaščiteni, izgubili so del svojih pra
vic, ker niso bili dobro organiziram.

Ko so ostali tovarniški delavci 
videli, da se je TPD posrečilo ru
darjem vzeti njih pravice so tudi 
oni poskusili svojim delavcem vzeti 
zaščito in jim priznati le toliko, kot 
so imeli rudarji. Tako so z nekega 
sestanka poslali ministrstvu spome
nico, v kateri zahtevajo ureditev 
takih problemov.

Pojem »kultura«. Ako hočeš, da 
postaneš človek, moraš v družbo, 
moraš brati in prosti čas posvetiti 
izpopolnjevanju. Vse to je korstno 
v borbi med delodajalcem In delo
jemalcem: vedel boš, kaj moraš in 
smeš zahtevati za svoje delo. Zato 
je za vsakega, naj bo v rudniku, na 
žagi ali v tovarni, važno, da je član 
organizacije.

Iz današnjega predavanja lahko 
vidite, da imate mnogo pravic, ki 
pa jih ne boste znali izkoristiti, ker 
zanje ne boste vedeli. Le tako bo
ste potem lahko zshtevall vse pra
vice do dostojnega življenja. Pra- 
v ca je samo ena in ta mora biti za 
vse enaka. Nihče vam je ne bo da
roval, sami si jo boste morali vzeti.

Nato je pred val tov. Viktor Er
žen o temi: Delavec n kulturne ter 
strokovne organizacije.

Delavski poklic je danes poklic, 
ki se oa vsak brani. Delavski starši 
stremi'o za tem, da bi se njihovi 
otroci šolali, da bi postali razgleda

ni In izobraženi. Ali ni žalostno, če 
mora oče svojemu otroku priznati, 
kako brez moči je, kako malo je 
vreden in kako obupen je njegov 
položaj.

Treba je torej delavskemu pokli
cu preskrbeti ugled. Ta pa se dose
že le v organizaciji, ki more delav
cu priskrbeti bo'jše delovne pogoje, 
boljšo plačo itd. Iz zgodovine vemo, 
da se je položaj delavca v teku sto
letij že mnooo izboljšal. Od suženj
stva do graščinske podiožnosti smo 
že napredovali precej. Delavec naj 
ne obupuje. Vendar, ker premalo 
čita, tudi ne ve, da so se razmere 
zanj mnogo izboljšale in da bi lah
ko še več dosegel, če bi bil organi
ziran. Delavci torej še slabo poj
mujejo organizacijo. Delno pa so sl 
sami krivi, ker n’so dovolj zavedni.

Imamo tud’ socialno zakonodaio. 
Država nudi delavcu socialno zašči
to, vendar ne v toliki meri, kot bi 
to bi’o potrebno. Zdaj se država 
reorganizira, ustanavljajo se nove 
banovine, delajo se novi zakoni. 
Vendar delavci pri tem ne sodelu
jejo. ker niso bili prej toliko za
vedni, da bi se organizirali in bi da
nes lahko zahtevali, da se jih po
kliče na sodelovanje.

Namen organizacije je torej: s 
skupno pomočio in sodelovanjem 
prlborti delavcu njegove nravice, 
ker le tako bo tudi on postal ena
kopraven državljan.

Kočevje, 20. XI. 1939.
Polit. unr. pripravni.

Podpis nečitljiv.

Pesobne delavno je bilo delavsko 
prosvetno društvo »Svoboda«, ki je 
prirejalo tudi razne delavske tabo
re. V maju 1. 1935 je tov. Leskov
šek Franc iz Ljubljane organiziral 
v Celju veličasten Izlet »Svobod«, 
katerega se je udeležilo poleg osta
lih 35 kočevskih delavcev. V Celje 
so se odpeljali z tovornim avtomo
bilom. Trj dni po tem Celjskem iz
letu je bilo društvo »Svoboda« pre
povedano. Že par mesecev po pre
povedi »Svobode« se je osnovalo 
novo delavsko kulturno društvo 
»Vzajemnost«, ki je nadaljevalo 
delo »Svobode«. Leta 1937. so se ko
čevski delavci udeležili delavskega 
tabora v Hrastniku. V letu 1937 in 
naslednjih letih je »Vzajemnost« 
organizirala več delavskih taborov 
pc Kočevskem, tako v KonrVmku, 
Kočevski Reki, Kremni in drugje. S 
terr medsebojnim obiskovanjem se 
je delavstvo seznanjalo in izobraže
val. Delavci so dobili marksistično 
literaturo. Leta 1939 so se organi
zirala po vseh večjih krajih Kočev
ske društva prijateljev Rusije. Ta 
društva so imela izredno veliko 
članov. V Koprivniku je imelo to 
društvo 62 članov, v Mozlju 45 čla
nov, še več pa v Kočevju in na 
rudniku.

Prav tako je že leta 1937. orga- 
nlz'rala partija akcijo za rdečo po
moč. Zbrani prispevki so služili v 
pomoč političnim internirancem in 
njihovim družinam, komunistom ki 
so živeli v ilegali in španskim bor
cem. Poleg denarja je bi'o adposla*-

nih iz Kočevja večje število pake
tov

Po letu 1933 so bili komunistični 
letaki raztreseni po kočevskih ce
stah in vaseh vedno bolj gost po
jav. Nekateri teh letakov so prišli 
v roke tudi žandarmariji. Sled lo je 
zaslišanje in kaznovanje po zakbnu 
o zaščiti države ako je bil izsleden
storilec.

Dne 5. oktobra so bili raztreseni 
komunistični letaki na cesti v bli
žini Koprivnika. Osumljena sta bila 
Aleksander Peterca, učitelj iz RaJ- 
henave In Franc Oblak, mehanik ia 
Črnomlja. Pred sodiščem za zaščito 
države v Beogradu sta bila pa vsled 
pomanjkanja dokazov, oba oprošče
na. Krivca niso našli.

Dne 11. decembra 1938 je poslala 
žandarmarijska postaja v Kopriv
niku naslednje poročilo: 

»BRZOJAVKA«
Načelniku sreza Kočevje.
Dne 10. decembra ob 21. url je 

bil pred vasjo Hrib po patrol i za
sačen Podlogar Rudolf iz Hriba št. 
29. z letakom v roki »Tetlre Gott- 
scheer«, a v aktovki je imel 22 le
takov. Dragi sodrug, s podpisom 
Leskovšek Franc 1. r. in 16 letakov 
»Slovenskemu delavstvu«, s podpi
som »Naša delavska lista«. Razen 
gornjih letakov je bilo v Hribu raz
tresenih 42 letakov »Tetiere Gott- 
scheer«, ki jih je pobrala patrols. 
Ovadba sledi pov. br. 828.

Žandarmarijska stanica Kopriv
nik, narednik Rojko.

(Se nadaljuje)
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(DoMtaH i povhtiUi
Ker bodo nogometaši v tej se

zoni pričeli prvi s svojimi tekmo
vanji in preizkušnjo, podamo zo
pet kratek opis še enega pred
stavnika tega v našem mestu pre
cej razgibanega športa.

Ribniški jamarji se pripravljajo
18. februarja je bilo v domu Par- oviro, vendar bo delo rodilo sadove, 

tizana v Ribnici zanimivo predava- Ribniški jamarji naprošajo vse, ki

Pravilno usmerjanje mladine v uk
Začelo se je drugo polletje šol- šoli, da bodo tako imeli ugodnejše problemih 121 fantov in 86 deklet.

nje s spremljavo plastičnega filma imajo veselje do naših podzemnih skega leta 1958-59. Še dobre štiri pogoje pri izbiri svojega bodočega nasvet pri izbiri svojega poklica pa
sistema stereo-kolor. Predaval je lepot, da se udeležijo rednega se- mesece in šola bo pri kraju. Kakšen poklica. je dobila 53 deklet in 104 fan tj*
predsednik društva za raziskovanje Stanka speološke sekcije v Ribnici, je bil učni uspeh v prvem polletju? čas je prikladen, da pred letošnjo (Kočevje 104, Ribnica 18, Sodraži- 
jam Slovenije univ. profesor, dr. ki bo 1. marca v gostišču pri »Fran- Nič kaj razveseljiv, treba bo krepko sezono izbire poklica pregledamo ca 15, Velike Lašče 7, Dobrepolje 4
Valter Bohinc, film pa je vrtel sne- tarju« v lovski sobi, ob 10. uri do- poprijeti za učenje, da bo spričevalo nekatere rezultate lanskega leta. in 9 od drugod); skupaj jih je bile
malec Franci Bar. Predavanje je bi- poldne. Redni sestanki so vsako pr- konec leta pokazalo drugačno lice. Začnimo najprej z anketo o izbiri torej od 526 učencev in učenk v
lo v sklopu Ljudske univerze, pri- vo nedeljo v mesecu ob navedenem Prav posebno še velja to za one poklica, ki jo izvede Poklicna sveto- Poklicni svetovalnici 364 ali 69 *<*.
reditelja pa sta bila od DPD Svobo- času in prostoru. Vsak član sekcije učence in učenke, ki bodo ob kon- valnica vsako leto. Če primerjamo V anketi o poklicnih željah so ab- 
da in novo ustanovljena speo’oška dobi izkaznico matičnega društva v cu leta zadostili osemletni šolski število tistih učencev in učenk, ki solventi zapisali naslednje želje: t
sekcij ai za raziskavanje jam Slove- Ljubljani, s katero ima pravico pro- obveznosti. Potruditi se bodo mo- ob izstopu iz osnovne šole (do leta uk 180 (34,20 ”/•), v srednje s Iro
nije v Ribnici. ____ stega vstopa v vse kraške jame na rali,, da bodo čim uspešnejekon- 1958 tudi nižje gimnazije) dose- kovne šole 91 (17,31 ”/•), v podoft-

Š. F. Call zadnje šolsko leto v obvezni žejo osem uspešno dovršenih razre- c irske šole JLA 3 (0,59 '/•) v višjo
dov, vidimo, da njihovo število po- gimnazijo 16 (3,04 '/•), na delo kot

MILČE PRIČA
izhaja iz delavske družine. Pri

šel je že kot piotiirček v telovad
nico. Ko je prešel v oddelek mla
dincev, se je bavil pretežno z 
orodno telovadbo, pričel pa je 
tudi že s posebn mi panogami. Po
izkušal je povsod. Od'očil se je za 
namizni tenis, pa tudi nogomet 
ga je zelo privlačil. V namiznem 
tenisu je dosegel zelo lepe uspehe 
in je bil stalno med prvimi dese
timi. v Sloveniji. Poznavalci na
miznega tenisa so mu obetali še 
veliko bodočnost in najvišja me
sta v tem športu, ali Milče se ni 
mogel odtrgati od nogometne žoge. 
Pustil je namizni tenis tn se po
svetil samo nogometu. Mogoče je 
bila v njegovem športnem življe
nju velika napaka, ker bi bil v na
miznem tenisu gotovo uspešnejši, 
kot v nogometu. Kot nogometaš je 
Odločen, vztrajen in iznajd'fiv, ne 
P°Pusti v osebni borbi pa tudi kot 

napada je zanesljiv. 
Moštvu je močna opora in tudi si
cer spravi njegov živi tn dobro- 
volfn temperament svoje športne 
tovariše v dobro voljo in borbe
nost. Udeležuje se vsega društve
nega življenja, izgleda pa, da se 
/e sedaj končno odločil za nogo
met in mu želimo še mnogo uspe
ha in razvoja.

Predavanja se je udeležilo skup- področju LR Slovenije, 
no s šolsko mladino nad 500 ljudi, 
ki so se na lastne oči prepričali o 
izrednih lepotah našega podzemlja, 
ki v barvni plastični fotografiji pri
dejo še posebej do izraza. Vsi smo 
se prepričali, da je Ljubljanica res 
čudovita reka, posebno pa še njena 
pota od Pivke do Unca, Raka, Cerk
niškega jezera in potem spet preko 
Postojnske in Križne jame v Ljub
ljanico in skozi Ljubljano v Savo.

Namen predavanja je bil popular
izirati javnosti lepote podzemlja 
in pridobiti sekciji Društva za ra
ziskavanje jam v Ribnici čim 
novih članov.

Gimnazijska mladina se je izkazala

lagoma narašča, kar je vsekakor nekvalificirani delavci 28 (5,32 ”/•), 
razveseljiv pojav, posledica bolj z ar- na kmetiji jih ostane 44 (8,37 '/•). 
vestnega učenja, ker je od števila nadaljuje na isti šoli, da si pridobi 
uspešno dovršenih razredov odvisna pogoje za uk ali srednje strokovne 
izbira tega ali onega poklica, pa tudi šole 114 (21,67 '/•), ge neodločenih 
temeljitejšega dela prosvetnih delav- 50 (9,50 ”/•).
cev v šoli. Od učencev, ki so izsto- Socialni prerez teh absolventov 
pili iz osemletne šole, je leta 1956 nam pokaže, da jih je 26,81 ”/• |z 
imelo 28 "/o, leta 1957 30,4 */« in leta delavskih družin, 24,90 ”/• iz kmeč- 
1958 44,8 '/• dovršenih osem razre- kih, 9,89 ”/• iz obrtniških, 7,60 ”/• iz 
dov (osem razredov osnovne šole uslužbenskih, 14,07 odstot. je oče

mšmm illši 1S111 lili!
jam. Svet je bogat s podzemeljski- je tako dostojno proslavila spomin ge za uspelo proslavo pa imajo se- ozjroma v ustrezno strokovno bili tudi mater. Da je izguba očeta
mi jamami in je še neraziskan. Rib- na našega največjega pesnika, ki veda tudi“'jaki, ki so po so iškem ajj ^ Med učenci, ki so lani za otroka težak udarec, se pokaže
niške jamarje čaka še veliko dela s svojo poezijo še vedno pomeni delu vložili Se precej truda tudi v zapust.iU osemletno šolo (526), je tud' pri izbiri poklica, saj ob teh
in bo treba premagati marsikatero vrhunec slovenskega Parnasa. Za izvenšolsko delo. bilo kar 30 ”/• takšnih, ki so hodili problemih kakor sploh pri vzgoji.

Gledalcem je zelo ugajal »Hlapec y t0 devet ali deset let. moremo brez posebnih težav ugo-

Strelci Kočevja so tekmovali J&fEJSE. &£ KM SSiBadovinac reter m pa doživeto J J lg5g nasledn1e razmerje: mlademu človeku.
V nedeljo 22. februarja, so po man, ki je v seštevku imel 282 kro- Podana glavna vloga hlapca Jerne- ali četrti Precej fantov in deklet je odšlo

daljšem presledku bili na zimskem gov. Llziie 3’ U razrc-d osnovne šole je imelo 3,59«/. v razne strokovne šole, reka: se jih
strelišču v Kočevju zopet zbrani Od ženskih tekmovalk so tekmo- r- £TTp«‘ mi„e , učencev peti razred osnovne šole je zaposlilo; nas pa zanima pred-
strelcl in strelke iz Kočevja in Sal- vale strelke SD Jože Šeško iz Kiju- Tudl mIadine<< J« 9leda^ aliDrvi' razred Mazije je imelo vsem, koliko jih je nastopilo va-
ke vasi. Tokrat se je tekmovalo v čavničarske in so dosegle sledeče ^n^ite in mladinski 5,32 V* učencev, šesti razred osnov- jer.sKO dobo pri raznih gospodar-
streljanju z zračno puško za osvo- rezultate. učenci obeh wemfetk ne šole alf drugi razred gimnazije skih organizacijah in privatnih obrt-
jitev »Zlate puščice«. Izbirnega te- 1. Marija Mihelič 184 krogov. 2. p^lmaovorl o tem kako martin a 19.96'/,, sedmi razred osnovne šole nikih. Anketa prostih učnih mest.
kmovanja se je udeležilo 26 strel- Zdenka Draksler 175 krogov. 3. Kar- ®1eaa velik ' ntsnika tor! ali tretji razred gimnazije 25,86”/. ki je bila izpopolnjena tudi z oseb-
cev, strelk in pionirjev. linca Debevc 171 krogov. 4. Evica bodočnost nekdai 'tlače- in osmi razred osnovne šole ali če- nim dopolnjevanjem, nam je da.a

Tekmovanje se je vršilo na da- Muntrih 139 krogov. 5. Helenca Jan- slovenskega naroda Podobno trti razred gimnazije 44,87“/« učen- pri gospodarskih organizacijah
ljavo desetih metrov, in to z 40. kovič 128 krogov. 3uSo^To 9 vsebZ im^S cev. Podatki veljajo za območje biv- družbenega sektorja in pri pr vat-
streli plus 5 poizkusnih strelov. . P°h,valna n Posnemanja vredna ))H]apec jernej«, ki pooseblja slo- še9a okraja Kočevje, ker je bilo teh nih obrtnikih skupno 159 učmh

Od 400 možnih krogov so imeli bila udeležba pionirjev iz SD venski narod in obljublja da ne bo absolventov: v občini Kočevje, ki mest za moško m 17 za žensko mla-
Rudnik-Šalka vas, saj so pokazali ® .1 j , 25 šol. 213 (40,50'/«), v ob- d,no. Število prostih učnih nie»t je

: . . "e“J doller 1e ne £ čini Ribnica s 5 šolami (25,29”/«), v le . malo nižje od želja mladine vposamezni najboljši tekmovalci sle- ,nr)r>vnHive rezultate«• -mss* ras«
1. Plaplnc v,.do 340 krogov. 2. pr/^71.r=11™k“Tvoi;i‘ko B Ij.fg S« V.mTtSče” S,mo ZtoSk*T ""

Zupančič Jože 328 krogov. 3. Dušan malokalibrsko puško, tov. Kastelic panes nai^socialistična stvar- 11 ’šolami 56 (10,64*/.) in v občini prenekateri učenec, ki je v anketi
Škvarč 314 krogov. 4. Viktor Kuž- Jožica iz Ljubljane.
nik 312 krogov. 5. Jože Adamič 311 Tekmovalci, ki so dosegli nad 320 , iprnefn 
krogov. 6. Anton Hočevar 302 kro- krogov, bodo po vsej verjetnosti hapcLQ H ir/

dela. Danes naša socialistična stvar- — -------- ---- • — - , , ... . Vo_nost uresničuje najdrznejše sanje Dobrepolje s 4 šolami 37 (7,036 ”/«); ^elezil. da se še ni odločil, kam
skupaj na 52 šolah 526 (100 ”/•). pojde, po šoli odločil za uk; zato

„ „ .... ... . j. polna dvorana je bila priča, da si Pred konec šolskega leta 1957-58 je bilo kandidatv za uk precej več
8LL ts ,crlSL” B*LKErft.SjSf”s,rel1*1' « a=ie,»i s« m* «». » m., «*». m. m *>- k»*Nande Fink 292 krogov. 9. Kamilo konec meseca v Ljubljani. 
Možina 283 krogov. 10. Jože Kur- T. H. ditev na taki kulturni ravni kot je dražici, Loškem potoku, Velikih La-

bila oroslava slovenskega kulturne- ščah in Dobr|ggenPt^“ga 0™ fanta (Kočevje 111, RiSnica 20. So-
ga praznika. I. U.

PREDAVANJE
.“hjvTS ir;;,*

BEusHFEnačmu obdelovanja zemlje. Preda- začeli pnhajat v Poklicno svetoval- pomanjkanje fantov za U

‘n 96 marsikaj koristnega naučili. formacije o strokovnih šolah učnih 0 Carstvu, kakor moška mladina.
pogojih in možnostih ter drugih Vendar so tudi lani, kakjr vsako

leto ostala nekatera učna mesta (22)
Večerna gimnazija v Dobrepolju k" k“-

. X1 , _ Predvsem gre tu za poklice v
"Vzgojiti delovnega človeka, mu številu. Tudi za člane zadružnega gradbeništvu, v katerega je dotok 

razširiti umsko obzorje, mu po jas- sveta KZ Videm je Ljudska univer- VcvalificirBnega kadra že vse od
Erni Ptucha iz Bruy Janes v An- niti stvari, ki so mu še nerazumlji- za pripravila dvoje predavanj. konca VOjne sem vedno bolj kriti-

gliji, čestitamo za rojstni dan, sin ve,« je tudi naloga sindikalnih po- Ta predavanja so v okviru načrt- een Poklici 2idarja, tesarja, tera^
družnic in Ljudske univerze v Do- nega izobraževanja delovnih ljudi. cerja in še nekateri, med' mladimi
brepolju. V podjetjih »Stoiarna« in Djug a^z am i se h ^ mora m«) po- jjudmj ne najdejo dovolj odziva.

ga učna mesta, kjer je bilo to mo-

KOLEDAR
Sobota, 28. februarja — Roman 
Nedeljo, 1. marca — Albin 
Ponedeljek, 2. marca — Neža 
Torek, 3. marca — Milena 
Sreda, 4. marca — Kazimir 
Četrtek, 5. marca — Bogo 
Petek, 6. marca — Danica

SPOMINSKI DNEVI 
r k?®seca marca 1919. leta je bila v 

JU Pijani konferenca železničarjev 
vse države; sklenili so ustanoviti

RIBNICA: 28. februarja in 1. mar- ČESTITKE
ca sovjetski barvni film »Novo- Dragemu bratu Jožetu Virantu 
letni ples«, 6. in 8. marca sov- 1102 E. 63 Cleveland, Ohio, želijo

za njegov god vse najboljše, brat 
Franc z ženo In otroci, sestrama 
Micki in Francki pa lep pozdrav._*__

jetsko - jugoslovanski koproduk
cijski film »Aleksa Dundič«.

SODRAŽICA: 28. februarja in 1. 
marca angleški film »Skozi pe
kel«, 7. in 8. marca ameriški film 
»Nasilje«.

LOŠKI POTOK: 1. marca ameriški Emil ter brat z družino! 
barvni film »Mirni človek«, 8. — * —
marca ameriški film »Pet minut Ljubemu sinu in bratu čestitamo »Apnenica« so Imeli doslej po dva zdraviti, je ustanovitev večerne de- jeprav nudjj0 gospodarske org an I-

anot-n/, x ------ ---------------- pred dvanajsto«. za dvojni praznik, oče, mati, brat predavanja, na katerih so jim pre- lavske gimnazije. Šola je začela z 2acjje gradbene stroke svojim va-
ocno železničarsko organizacijo. PONIKVE: 6. marca jugoslov. film Ciril, sestre Tončka, Nežka z dru- davatelji iz Ljubljane razlagali za- delom 16- februarja, obiskuje pa jo iencem večje ugodnosti kot jih

marca 1943. leta je bila podpi- »Milijoni na otoku«. žino, Ivica z družino. Čestitkam se kon o delitvi dohodkov, o delavskem ^ ljudi. Šola bo omogočila, da bodo j,ma1o druqi va1enci (višja vajenski
1 I5ava ustanovnih skupin OF. KOČEVSKA REKA: 28. februarja in pridružuje tudi Slavka z malim Bin- samoupravljanju itd. Delavci so se dobili potrebno znanje ljudje, ka- naqrada delovna obleka in drugo).

s 1-4- *- -• * udeležili predavanj, v zelo lepem terim je bilo to v mladosti onemo- Lanj sm’0 imen prvič tudi učna me-
OAflnnA \ fn/vIrnlpAM 1 — M — — i n., — 1-J p«A «

1. marca ameriški film »Na reč- četom. 
nem zavoju«, 7. in 8. marca ame
riški film »Med nebom in zem-

d- marca 1944 leta je bila prva 
pokrajinska konferenca Zveze mla
dine Slovenije za Slovensko Pri- 
m°r.1e. |jo(,
p«1! 1945' leta se j® NOV Ju- VELIKE LAŠČE: 28. februarja in 1.
floslavije preimenovala v Jugoslo- marca amer. film »Velika ura«, 
vansko armado.

Smeh Ut tLobln ool ja
Neka mlada igralka in

gočeno Vsekakor lep primer, ki ga sta za qovedarja a0), toda ni bilo 
priporočamo tudi^ drugim krajem. fanta_ ki bi ^ za ta poklic.

TUD, DEKLETA - ŠOFERJI & » ov”/.‘TSc.SS 
Umetnika pisanja je obiskal neki ^t..V zidarji so danes zelo iskani ljudje,

mnogo gradili, vendar mladi fantje

marca amer.

s—His mmm ^=-=?—=-
in črno« I. del, 4. marca jugoslo- njenem mnenju izreden, sa^ bi p^ yti' ah S’ se^sver^ika^ °A'ah meSeCe’ Ž° Že za^jUČi,iV 3 praktič" Kako pa bo letos z učnimi mesti? 
vanski film »Milijoni na otoku«, dedoval njeno lepoto in pisateljevo nisate evanh, shkarstY,u 811 mm Poukom pa bodo začeli v krat- Nimamo še podatkov, treba pa jih
7. in 8. marca franc, barvni film duhovitost. P J K? 98 veseli' “ kem- Tečai na Vidmu je obiskovalo ^ kmaIu zbrati, tako da bodo na

godbi.
6. marca 1943. leta je bila velika 

bitka na Neretvi.

priznana ""y ‘ v^^™” rle" zimskem času organizirala dva av- saj qradimo in bomo še
riku Bernardu Shawu pismo, v ka- radl svojega sina. to-moto tečaja, enega na Vidmu,

bi rada »Zelo ned 
bil po se je hvalil, 
bi po- čitl, ali naj

GIBANJE PREBIVALSTVA

VELIKE LAŠČE 
Umrla sta: Ponikvar Jože, p r0”* rekoče

ožitkar iz Velikega Osolnika 29, star PRPnrR&n. ..., .
62 let in Mavec Ivana roj. Malnar, PRF~DC^D: ammški barvni film

osn ntta .in-<?rnoi< IL del- Shaw pa je ukrotil njeno navdu-
CA' 1- marca amer- barvni gen0st z enim samim stavkom:

maraa^mo povrSinl<<- „,8. »Kaj pa, če b| bil otrok neumenmarca ameriški film »Čez veliko kot vi ,in lep kot jaz?«

preužitkarica
let.

iz Laporja, stara 86 »Poslednji Iz plemena 
cev«, 7. in 8. Koman- v Indiji je bil običaj, da so z mrt-

»Kar pisatelj naj postane!« 
»Zakaj pa?«
»Zato, ker je papir cenejši 

platna.«

KOČEVJE
Rodile so: Nanger Vilma, trgov- 

*ka pomočnica iz Kočevja, Roška c. 
Z5 — dečka Borisa; Sekulič Kristi
na. delavka iz Mlaike 16 — dečka 

'lana In Tomš'č Vera, gospodinja
MatijoeVja’ ROŠka c' 4/a — dečka

film’ »Abon in’rUlfln3 a"ifr!š!<! vim soprooom zakopali tudi njego- ii.m »Abott in Costello v Tujski vo ženo. Ko so o tem razpravljali

, , . , na razpolago v orientacijo tistim
dira motorizacija tudi med nežni ugencem, ki bodo letos končali šol- 
spol. Korajža velja, si mislijo de- sko obveznost in se nameravajo od- 
kleta, Vsem posebno pa tečajnicam. ločiti za uk Upamo_ da bodo leto3
želimo, da bi ortiktični del tečaja gospodarske organizacije dovolj zgo-
uspešno zaključili!

legiji«. 
BROD NA, „ KOLPI: 1. marca itali- žena^ek.a9štwudrUŽbi'

janski film »Iza spuščenih zaves«, k Sh
je mlajša

8. marca ameriški barvni film »Na 
gladki površini«.

DEŽURNE TRGOVINE 
Dežurno službo imajo: v soboto, 

dne 28. februarja od 8. do 12. ure

»Ali ni to strašno?« 
»Seveda«, jj je pritrdil 

»ubogi mož!«

Motorizacija na zmagovitem pohodu
pisatelj.

daj presodile, koliko naraščaja po
trebujejo in za katere poklice (lani 
so nekatere šele avgusta ugotovile, 
da potrebujejo vajence!)

Stanovanjsko vprašanje, problem, 
ki je danes takoreko? stalno naMotorizacija v Jugoslaviji, pred- ša, naj še omenimo, da se je v zad ... ____

vsem pa v Sloveniji, se vedno bolj njih letih izredno povečalo število dnevnem redu, hudo prizadeva tudi 
širi. Do leta 1955 je motorizacija mopedov. V Sloveniji jih je bilo na- vajence in tiste, ki se odločajo za 
pri nas le počasi naraščala. Število bavljenih okrog 10.000, tako imamo uk. Kočevje, v katerem se konren- 

Bernard Shaw, ki je bil suhec in voz'* se je ,d,v’9a*°n].® v na^' republiki okrog 23.000 mo- trira večina vajenske mladine našega
i— ,u c«aa -- ,n== J- k-rnih koles in mopedov. območja, ima vse premajhne kapa-

Tudi število avtomobilov v pri- citete za prebivanje vajencev. Upa- 
narašča. Tako mo, da bodo letos ie začeli s toliko

Umrli sta: Kužnik Julijana roj in^od 14 30^0 17 30 ure, trgovina pisateI-1 Gilbert Chesterton, ki je bil k-klh 5090 na le.to' V let^.1955 -1* k°les in mopedov.
Kozlevčar družinska 1 • , 0;l' „ °? pu °° ' . . „ ilL-V izredno krenak mož sta se nh „=a bll° prv,s zabeleženo povečanje za Tudi števi o avtomobi lTm-K^nnr?.TtePs;,£ »utr;«:«^sarsz.”« st *««• «■ -m«stara 75 let' in Lukač VMar?!a'k —i' marca; istam ta£U' 'iie.hn"." vl debeli Chesterton suhemu" Sha- pa samo v devet h mesecih ta 24.505 |e bilo lani v oktobru že 24 odstot- pričakovano oradnlo noveqa Valen-
Voifink, družinska upoko[enka °,3' TUm° ^ tr9°vma ),Preskrba<t- wu: btla vozil. V sentembru lani je bilo v Ju- kov privatnih potniških avtomobi- skega doma. ki bo v nekaj letih re-
Šalke vasi 54, stara 74 let. z Irg sv°bode. »Ko človek pogleda vas. bi potni- pos,avii' skupno motornih vozil, av- lov nasproti 14 odst. v začetku leta šil problem stanovanja vajencev, go-

9 S0/j • sili, da vlada v tej deželi lakota'« tomobi,ov. avtobusov, kamionov, 1957, v Sloveniji pa celo 68 odst. oz. spodarskim organizacijam v Kočev-
KINO kino C?tna-Yast' da sta u™rli roia" »A, če človek pogleda vas bi mi cestnih fraktoriev ter motociklov več kakor dve tretjini. Zdaj odpade ju, ki se gosoodarsko vse boli raz-

JADRAN, Kočevje: od 27. februarja in F-Tr5xll<:lukaDCvaY iz Zamosteca gH1 da ste tega kriv, vj((’ zasika (brez mopedov) že okrog 113.000. blizu 43 odst. vseh privatnih avto- vi.ia, pa s tem omogočil zadosten
do 1. marca igra ameriški barvni naiu il m S^a, Barto \z ^d1"32'06- shaw. MotorizacHa, zlasti nrivatna, je mobilov v naši državi na Slovenijo, priliv kvalificiranega kadra.
mi-™----------1..- »u«, „ci- — s.-.. — j _. J® 9'oboko pretresla. Vsem pri- , posebno močno zajela Slovenijo. La- na Hrv^tsko 31 in na Srbijo 21 odst. Odhajanje mladine v uk v Ljub-

ni, ob kon"u sentembra. smo imeli Slovenijo je najprej zajela moto- ljano je komaj vredno omembe, ker
V družbi so se pomenkovali, kaj v Sloveniji že 26.552 motornih vo- rizacijska mrzlica, ki pa se začenja je tam prav tak problem, kje najti

bi si kdo izbral po smrti: nebesa zil, kar predstavita skoraj četrtino tudi v drugh renublikah. Motor iza- bivališče za vajenca.
al' pekel- vseh motorn'h vozil v državi. cija je na zmagovitem pohodu. Lansko leto je bila v našem kon-

»Kam bi šli vi, monter Shaw«, se Pri motornih kolesih je najmoč- cu tudi prvič sprožena akeiia. da W
nekdo obme do oisatelja. neie zastopan orlvatni sektor, saj OBVESTILO na nekatera doslej le moška učna

»Glede podnebja bi se odločil za odned« od celotnega števila_ motor- Naočnike najhitreje dobite v no- mesta poskusila stopiti v uk dekleta,
nebesa, kar zadeva družbo, bi se pa nih koles v državi na privatnike 87 voodprti optični delavnici v Ljub- Podietie »Dom« je Dokazalo dobre
raje znašel v peklu,« se odreže ša- odstotkov, v sami Sloveniji pa celo liani (poleg nunske cerkve). Lojze voljo tn sprejeli so nekaj deklet,
ljlvec. 94 odstotkov. Da bo slika popolnej- Babnik — optik, Gradišče 2. -žič

činemaacopski Ulm »Sla po živ- satatatoSii a'okSko Sli e""'

rilm »Upor obe i en ra«, od 6. do nPVpiqnH oh^r>
«. marca ameriški barvni cine- Ob tragični smrti našega priliub-
mascopski film »Ljubi me ali pu- ljenega m nasega priljut^

_ ' me«. STANKA STOPAR
SVOBODA, Rudnik: 28. februarja in mu vsi, ki smo qa im >|j radl ZPji_ 

1. marce jugoslovanski film »Pe- mo naj mu bo lahka domača zem- 
sem iz Kumbare«, 7. in 8. marca lja 
nemški film »»Močnejši od noči«. Bižal Ana z družino.
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POSREDUJEJO
3 sošolko sva se menila o gra

mih in miligramih. Ona trdi da je 
from ali miligram enako, laz tr
šim. da je miligram tisočinka gra
ma. kdo ima prav ?

Z. C. Kočevje
Miligram je tisočinka grama. Mi

le pomeni tisoč in' je vedno tisoči 
del neke enote. 1 kg ima sto de
kagramov, 1000 gramov io milijon 
miligramov. Miligram je torej ti
sočinka grama.

_*__
V pogovorih večkrat slišim raz

na mnenja o tem katera valuta na 
svetu ima najtrdnejšo osnovo. 
Lahko pojasnite?

K. J. Kočevje
Povsem točen vrstni red je tež

ko dati. Po valutnih listah ima 
prednost ameriški dolar, njemu 
bo menda sledila nemška marka. 
Švicarski frank, švedska krona,
angleški funt itd.

___ * —

V »Novicah« opažam, da imate 
na prvi strani lepe slike, ki pred
stavljajo motive iz raznih krajev, 
le redkokdaj pa je kakšna slika iz 
Kočevja. Pošiljam Vam posnetek 
»Motiv z Pinte« in prosim, da ga 
objavite.

Lojze Miklič, Kočevje 
Strinjamo se z Vami. Če bi tudi 

v Kočevju imeli toliko dobrih fo
toamaterjev, bi imeli tudi od tu 
več posnetkov. Žal pa se z Va
šega posnetka vili, da ste šele za- 
šetnik in fotografija ni primerna 
za tisk. Res je, da je tehnično v 
redu izdelana, toda na njej je to
liko motivov, da se ne ve, kateri 
je glavni, zaradi tega je kompozi
cija slike zelo slaba. Priporočamo 
Vam, da se vpišete v Fotoklub Ko
čevje, kjer boste marsikaj zvedeli 
o tem, kako se dobi lepa slika. Če 
hnate, pošljite nam, kake druge 
posnetke, na željo Vam jih tudi 
vrnemo.

___ * —

Berem 1. del tajnega Gbbbelso- 
vega dnevnika, pa se mi čudno 
odi, da tako malo omenja takrat
ne dogodke v Jugoslaviji; kje je 
po Vašem vzrok za to?

M. P. Rudnik 
Kočevje

Ker takrat Jugoslavije ni bilo, 
omenja Gobbels samo posamezne 
narode in Paveličevo NDH. Kadar 
omenja dogodke v sedanji Jugo
slaviji, imenuje to območje »Bal
kan«.

Zelo realno In to večkrat piše o 
partizanskih enotah v drugem 
srezku dnevnika, ki ga je izdala 
založba »Obzorja« v Mariboru. Na 
strani 72 piše: »Položaj v Raima- 
siji je postal za naš precej težak 
zaradi vedno novih partizanskih 
tormacij ...« Na strani 73: »Itali
jansko vprašanje nam je ustvari
lo na Balkanu velike težave. Slo
venci so sedaj v velikem odporu 
in so se skoraj vsi pridružili par
tizanom. Trenutno nimamo dovolj 
policijskih sil, da bi obvladali to 
nevarno gibanje ...« Na strani 77: 
*Na Balkanu Imamo sedemnajst 
šivizij; nekatere izmed njih so 
prvovrstne. Prizadevajo si, da bi 
vsaj delno obvladale položaj.«

Pred tem pa pravi, da imajo na 
Zahodu tudi 17 divizij in in s tem 
Gobbels nehote daje visoko pri
znanje našemu partizanskemu voj
skovanju, saj priznava, da se je 
na Balkanu borilo toliko divizij, 
kot so jih imeli nacisti pripravlje
nih na Zahodu z namenom, da bi 
preprečili invazijo. Ti dogodki se 
nanašajo na september 1943.

f
ISF7Z NAŠIH «MMi
rw< h krajev Vm
Laščani resno za vodovod

Pretekli četrtek je bil v Velikih delavci. Predlog je potrdil

DOBREPOLJE 
Na območju

zveze Dobrepdlje deluje osem ga- 
tudi diskih društev. Občni zbori društev

Laščah dobro obiskan zbor vol iv- ObLO. Z delom bodo začeli čim se ^ pokazali, da so bftl gasilci de-

ŠTEV1LNE SO BILE ŽRTVE, KI v kmečki družini, se je tudi sam 
SO JIH NAŠI KRAJI DALI ZA SVO- posvetil kmetijstvu. Pot ga je gna- 
BODO IN BOLJŠE ŽIVLJENJE. PRI- la tudi v Ameriko od koder pa se je 
OBČUJEMO NJIHOVE KRATKE ŽIV- kmalu vrnil. Bil je naprednjak. V 

občinske gasilske LJENJEPISE V POČASTITEV NJI- OF se je vključil že maja 1941 le- 
HOVEGA SPOMINA. ta. Zbiral je hrano In orožje za par

tizane. Italijani in Be-ga so ga so- 
MATILDA LAVRIČ vražiM. 3. oktobra 1942. leta so ga

Rojena je bila 4. februarja 1907. zaprli, kasneje pa je bil interniran
“sSTjTC. predavanje o LT£*5 ?. I***.’*?*..«!»trlt ksss s ffSKi. Mss!««- *> $■»*• ***-. -V* »

daj tekla voda le trikrat dnevno, v 
hudem mrazu pa mobenkrat.

Na zboru je tajnica odbora za 
rekonstrukcijo vodovoda najprej 
poročala o dosedanjem opravljenem 
delu in volivce seznanila koliko je 
bilo izdatkov za dosedanja dela. V 
ta namen je bilo porabljeno preko

“1 “Vf, "<>v leta mi. je bil« med prvimi .j/umrl 15. februarja 1944. leta’.so kmetovalci stvar resno vzeli v vah Zagorici, Kompoljah, Strugah, žcnami y Loškem potoku, ki so so- 
roke ln da bo kooperacija obrodila Hočevju in Zdenskl vasi, ročne briz- delovale y osvobodilnem gibanju v 
lepe sadove. L. Š. galne pa v Četežu in Mali Ilovi gon. tem kraju S(,delovala je pr| vseh

akcijah, pri zbiranju hrane in osta-
Letni občni zbor ZB Vas

Občni zbor ZB Vas je bil v ne- kar znaša nad 116 tisoč dinarjev

FRANC KOŠIR
Rodil se je v kmečko obrtnišk 

družini 25. januarja 1905 v Trav- 
lih potrebščin za partizane. Bila je niku. Obiskoval je kmetijsko šole 
tudi v stalni povezavi s partizan- na Grmu. Košir je bil naprednega, 
skimi grupami v okollgi Loškega juha. Rad se je družil z napredni- 

„ ,, , potoka. Od partizanov je prejemala mi uči tel 11 v Loškem potoku. Tako;
Organizacija ZB Vas se lepo za- razno propagandno gradivo, ki ga 0d začetka okupacije leta 1941 j* 

hvaljuje vsem prebivalcem bližnjih je razpečavala zaupnikom in sode- začel organizirano delati za OF. Bi! 
vasi, ki so prepevali, ravno tako se iavcem OF na Travniku. Letake je je dober propagandist ln predsed-

milijon dinarjev. Udeleženci zbora d el jo 22. februarja v prostorih Krai- 
so sprejeli predlog, da bo vsak ko- jevnega urada Vas-Fara.
ristntk vodovoda (mišljen je dru>- Ugotovili so, da je bilo delo od- _____ ______  ___ _ ____ __ ________ _______ ____
žlnski par) brezplačno izkopal 14 m bora dobro. Za postavitev sporne- zahvaljuje Drž. posestvu »Snežnik« Vtihotapljala tudi v italijansko po- nik TeVenskT^gospodarske komisije,
jaškov, oziroma osem in pol m3 ze- nlka padlim borcem je zbrano pro- Kočevska Reka, Ključavničarstvu stojanko na Taboru. Leta 1943 je član KP je postal leta 1944, istegt
ml je. Vsi bodo kopali na enakem, stovoljnih denarnih prispevkov 51 Kočevje in KGP Kočevje. bila sprejeta v KP. Tega leta je po- leta je bil vključen tudi v bolen j-
mehkem zemljišču. Na kamnitem tisoč 300 dinarjev. Od podjetij in V počastitev 40. obletnice KPJ si stala tudi članica ribniškega rajona, skl odred. Padel je v borbi, kdaj.
terenu bodo kopali stalno zaposleni ustanov je obljubljeno še 65.000 din, je organizacija zadala, da bo nada- Med vojno sta se z možem pre- m znano.

ljevala z delom za postavitev spo- selila v Kočevsko Reko, Italijani so MIRKO KORDIŠ
menika padlim borcem in uredila jima požgali hišo v Travniku. Tu- Tudi Kordiš je bil rojen v Trav-
vse potrebno, da se bo v najkraj- dj v tem kraju je Matilda aktivno niku dne 10. decembra 1910. v
šem času začel delati. sodelovala in pomagala NOV. Ob obrtniški družini. Po poklicu je bil

_____j- _________  ____ __________________ _____ Ravno tako si je zadala, da bo vdoru belogardistične patrol e v Ko- delavec. Zaposlen je bil v Glažuti
ni zbor PGD Vinice. Udeležba bi bi- utrditi disciplino članov društva in uspešneje pomagala ostalim org a- fevsko Reko leta 1944, so jo belo- in drugod. Oče in mati sta mu umr
la lahko boljša. Na zboru so največ pritegniti mladino v gasilske vrste, nizacijam in prisostvovala pri se- gardisti domačini z noži razrezali la, ko je bil še mlad, zato je bila
razpravljali o gradnji novega gaj- Tudi odbor bo moral bolj prijeti za Stankih In pravilno pojasnjevala }n na zverinski način ubili. njegova mladost grenka. Za NOV
s (Iškega doma. Načrti za dom so že delo. Izvolili so novega poveljnika kmetom na terenu o napredku go- ____ ^ lr T/, je začel delati že leta 1941. Zbira!

V Vinicah le nov gasilski dom
Preteklo nedeljo je bil letni obč- zboru so razpravljali, da bo treba

pripravljeni, nekaj kamna, peska in društva ter povečali gradbeni od- spodarstva v kooperaciji, 
apna je pripravljenega, manjka pa bor za gradnjo gasilskega doma z 
finančnih sredstev in pri nekaterih novimi člani. Letos bo društvo prai-

ANTON MIKULIČ
-Od« ,o je 11. septembra 18,2.

leta v Travniku. Ker je bil doma partizane _ v smeli jev bataljon. V
roški ofenzivi 1942. leta so ga ujeli 
Italijani in ga ubili 8. avgusta Iste
ga leta. Kordiš je bil kandidat KP 
že leta 1941.

ANTON PAJNIČ
Rodil se je 15. februarja 1915. ne 

Hribu pri Loškem potoku v kmečk1

M. M.
gasilcih poguma za gradnjo. Po 
daljši razpravi so prišli do sklepa, 
da se bo letos začelo z gradnjo do
ma. Predsednik in tajnik Ob. gasil
ske zveze Sodražica, sta obljubila

znovalo 35 letnico delovanja, zato 
naj bi se gasilci še posebno izka
zali pri gradnji novega doma.

32 OPERATIVNIH ČLANOV 
Tudi v Ponikvah so imeli pred

Še „Je to človeški odnos do porodnice
Dne 24. januarja je bil objavljen mož sam omenil, da želi prepeljati

društvu vso pomoč pri gradnji. Na kratkim gasilci letni občni zbor. Iz članek pod gornjim naslovom. V ženo v bolnico, je smatral zdravnik,
poročil je razvidno, da imajo skup- zvezi š tem člankom so nastopila da je stvar v redu, če se ženo pre-

--------------------- - no 32 operativnih gasilcev. Potreb- nesoglasja med zdravnikom, ki tr- pelje v porodnišnico in da zaradi družini. Po poklicu je bil delavec.
no pa bi bilo ustanoviti še žensko di, da omenjeni dogodek ni bil ob- tega ne bi bilo potrebno, da bi šel Kakor vsa Pajničeva družina, se je-

in možem po- še on k porodnici. Nerodno je bilo tudi Anton že leta 1942 seznanil z
VREME

Konec tedna pričakujemo močne desetino. Lani so imeli gasilci štiri javljen objektivno
padavine, ki bodo prešle v sneg, vaje z orodjem ln vajo za oceno rodnice, ki pa trdi obratno, 
hkrati bo nastopilo zimsko hladno društva. Materialno so preskrbljeni, Vsaka1 stvar ima dve plati.

zato, ker so bile slabe snežne raz- nalogami in cilji osvobodilne vojne.
mere in je žena rodila na potu, kar

vreme. Pot dm bo suho ln sprva 
mrzlo, pozneje bo topleje. Ohladi
tev s padavinami in snegom do ni
žin bo spet okrog 8. marca.

Imajo 230 metrov cevi. Napaka članka je v tem, da sem se pa ni zgodilo prvič.
Za gasilsko orodje skrbe lepo. Na kot pisec, gledala samo eno plat ter Tako v tem pogledu ne moremo 

zboru so govorili tudi, da bi bil po- no mnenju zdravnika in članov trditi, da ni hotel zdravnik k po- 
• ■ - ' rodnici. V kratkem času, kar je v

Sodražici, je bil sicer vedno prl-
treben stolp in nov strop v domu. upravnega odbora zdravstvene po

staje, ta članek v smislu blatenja.

še posebno pa zato, ker sta tega le
ta odšla dva njegova brata v NOV. 
V kraju, kjer je bil zaposlen je bil 
z ostalimi delavci organiziran. Ime
li so zveze s partizani. V domač: 
hiši je bila sovražna postojanka in

zirale v vsakj vasi potom RK pri- zane. Nahajal se je v Šercerjev! bri- 
pravno ženo, ki bi jo podučile o os- gadi. Bil je med udeleženci slavne-

s
Na seji upravnega odbora zdrav
stvene postaje Sodražica, kamor
talrTovo lana°Vcom'*eIrfii«nliiZV«ni zfnmo novnih stvareh prve pomoči pri po- ga pohoda XIV. divizije preko Sta-

srAar srtsc k sra«novem še zdravnikovo utemeljitev marsik^tera zmeda in verjetno tu- ravčah. Ko je za silo okreval, je bil
P , J ’ di prevelika zaskrbljenost mož. Pre- spuščen domov, ker ni bil več spo-

Ou Padarja, da je moz porodni- prjjana sem, da bi bilo v tem pri- soben za operativno službo v voj
na eru mnogo manj govora o maža- skl. Vrnil se je domov dn bil ime-
štfvu, ker bi se čutila vsaka žena, ki novan za poveljnika zaščite. 12. 
bi prevzela skrb za porodnico v svoji oktobra 1944 so ga ubili domačin; 
vasi za čas dokler ne pride babica — črna roka. 
z babico soodgovorna.

Po mojem mnenju naj bi bila to 
ena izmed nalog Sveta za varstvo 

ObLO Sodražica.

ce prišel k njemu in da mu je on 
svetoval, naj kliče sosednjo babico, 
če ni doma sodražke. Ker pa je

ČLANI ZB NAJ BI BILI MED 
PRVIMI

Krajevna organizacija Zveze bor- družine pri 
cev na Vidmu šteje 88 članov. Med 
člani je 24 komunistov, vsi pa so
delujejo v množičnih organizacijah, —...........—
tako v SZDL, sindikatu itd. Kakor 
je bilo rečeno na občnem zboru ZB 
Videm, je odbor uspešno opravljal 
delo. Po zaslugi organizacije ŽB 
dobiva v šolskem letu 1958-59 skup-

Danlca Cvar

— mesečno skupaj 42.000 din.

MIRKO KOŠMRLJ 
Rojen je bil 27. aprila 1925. leta 

na Hribu v mali kmečki družini. Ko 
je odrastel, je pomagal doma star
šem pri kmečkih delih. Septembra

—........... 1943. leta je vstopil v NOV. Naha>-
jal se je v XIV. diviziji In je sode- 

I,Hoi. tt-v- ezp »Kočevski tisk. Ioval Pri P°hodu na Štajersko. V 
Ureinfe mSEEw * bojih s sovražnikom na Štajerskem 

L U!!d"‘ŠlC1 °d/ je padel 1944. leta; točen datum ir,bor - Odgovorn, urednik Matij. ^ ^ Da je ostal neznan.
- llrerfnlit™ ------------- STANKO KOŠIR

Rodil se je 22. marca 1922. v Ret-
11 otrok štipendije za šolanje y°^^rju r jublja'^^k° t Up^*T*

Na novo je bilo sprejeto šest čla- telefon 3-89. Naročnina je 400 din. jah v kmečki družini. Osnovno šolo

Puščica na sliki kaže mesto kjer je Taborska stena. Spodaj v prvi 
stavbi (levo) je bila partizanska usnjarna, desno pa je obnovljen dom 

družine Ožbolt v Belici

nov. Na občnem zboru so govorili pollrtn* 200 din in je plačljiva v 
tudi o tem, naj bi bili člani ZB po- naprej. Za Inozemstvo je 800 din, 
vsod med prvimi, nosilci naprednih Oziroma 2,5 ameriškega dolarja 
idej med kmeti in delavci. Ugoto- Tekoči račun 600-713 
vili so, da je potrebno posvetiti več 1-265
skrbi vzgoji mladine. pri KB, podružnica za Kočevje. —

Poštnina plačana v gotovini. -

je obiskoval In zaključil v Loškem 
potoku. Potem se Je izučil za kova
ča. V NOV je vstopil po kapitulaci
ji Italije. Bil je vesele narave, pri 
borcih priljubljen. Padel je v boju s 
sovražnikom. Datum in kraj njego
ve smrti nj znan.

fone Ožbolt

lAiBeiPSKs mm
Ura je bila okrog 11., ko se je 

ricupina borcev kočevskega bataljo
na zbrala na stražarskem mestu, 
kjer je dan prej nenadoma omahnil 
stražar Tine ln ob njem dva pio
nirčka. Na robu tega samotnega 
gozda so v senčnem hladu ob mrt
vem stražarju Tinetu ter pionirčkih 
Vtnku ;n Jakcu molče premišljevali. 
Nekdo izmed njih je zarožljal s pu
ško in se nervozno vsedel na na
hrbtnik pod jelko. »Do poslednje 
kaplje krvi streljaj po sovražnikih 
delovnega ljudstva... ml gremo 
svojo pot naprej«, je odločno spre
govoril. Med vejami je prodirala 
sončna svetloba, katere odsvit Je 
risal bele lise na gozdnih tleh, kjer 
Je stala skupina utrujenih partiza
nov. »Takoj po Matjaža«, so skleni
li in že se po ozki stezi čez greben 
*i navzdol v votlino pomika del 
partizanov v vojaških in civilnih 
oblekah. Straža je ostala! na grebe
nu. Z drhtečimi srci in solznimi oč
mi so šli skozi štabne prostore do 
ozkega rova, ki vodi v sosedno vo
tlino. kjer je ležal Matjaž težko ra>- 
»jen. In glej, bilo je že prepozno. 
Matjaž je medtem, ko je bil sam 
uporabil samokres, da bi si skrajšal 
trpljenje v poslednjih urah življe

nja V senca se je ustrelil, a še ve
dno je bil živ in našli so ga še pri 
zavesti. Vence Kovač, moj prijatelj 
in star partizan iz Osilnice je bil 
prvi pri njem, da bi mu pomagal. 
Klicu soborcev se je Matjaž z ra
dostjo in yeseljem, v smrtnih teža
vah odzval. Razpokane in suhe ust
nice so mu trepetale in z drhtečim 
glasom je med drugim zaprosil, 
»Vence... poišči samokres, ki mi 
je padel Iz roke in daj mi ga« je 
zaključil ukazujoče. Le ta je z luč
jo poiskal nevarno orožje, ki je po 
strelu v glavo Matjažu padlo iz rok 
In mu ga potisnil v roke. Matjaž ga 
je le s težavo stisnil, dvignil roko 
in znova pomeril v svojo glavo. 
»Matjaž, ne nori, ne smeš...« je 
zavpil Kovač, ga naglo zgrabil in 
mu nevarno orožje odvzel s silo.

Hude bolečine je trpel Matjaž, 
ko ga je Kovač vlekel in spravljal 
skozi komaj prehodni rov. Drugi 
niso mogli blizu, da bi pomagali. 
Skoro dve uri je poteklo, da je 
Matjaž prišel na svetlo in do štab
nih prostorov. »Kjer sem ga prijel, 
tam ga je vse bolj bolelo in bole
čine so bile vedno večje«, pripove
duje Kovač v svojih spominih na 
Matjaža in tiste težke trenutke iz

osvobodilnega boja našega naroda.
V štabnih prostorih so priskočili 

v pomoč še drugi in tu se je Mat
jaž, ko so malo živega nesli skozi 
štabne prostore za vedno poslavljal 
od svojih mrtvih sobojevnikov pre
jšnjega dne, ki so tu še vedno le
žali — mrtvi.

Matjaža so odložili na znanem 
stražarskem mestu vrh strmih pla
nin v senčiji hlad visokega gozdne
ga drevja. Na robu gozda se je krog 
njega zbrala skupina partizanov . • •

Minevale so ure 25. julija 1942. 
leta, a Matjaž je ves prestreljen le
žal in počival med borci. Prav te 
dni je tod divjalo najbolj napeto, 
razburjeno in besno življenje. Iz 
Matjaževih prsi Je puhal stisnjen 
zrak in gruča obkroženih delavcev

Nežka Mule, kot komesar bataljona 
in Jože Ožbolt, kot komandant ba
taljona. Oba sta preživela boje za 

Taborsko steno

in kmetov, ki so s krvjo preživljali 
luč svobode v novo življenje, je sta
la kraj njega. Italijani so nadalje
vali svoje uničevalno delo, kdo ve 
kako dolgo še, vendar je vsem jas
no, da bodo kakor zli duhovi izginili 
iz dežele, kot je izginil sovražnik v 
prejšnjih časih.

Popoldansko sonce je močno pri
pekalo na skale, da se je še v senč
nem hladu čutil vroči julij. Matjaž 
je molčal ln naprej mimo počival, 
soborci pa so še vedno stali krog 
njega in molče z bolečim srcem 
imeli uprte solzne oči na njegovo 
razbito telo, ki ga je pokrivala vsa 
od svinčenk preluknjana in s krvjo 
prepojena obleka. Rane so ga moč
no pekle in zdaj pa zdaj se je iz 
njega iztrgal težak stok, kakor bi 
prihajal iz globine. »Se bo kmalu 
zdanilo?« povpraša Matjaž navzoče. 
Spogledali so se in postalo jim je 
jasno. Matjaž je s strelom skozi 
senca izgubil vid. Šepetajo in s so
čutjem pripovedujejo drug druge
mu ob ranjencu, da jih le-ta ne bi 
slišal.

Matjažev bratranec — Bombač 
Franc — Zorko, podpolkovnik JLA 
in tedanji komandant kočevskega 
bataljona, se tega dogodka v pogo
vorih često s težkim srcem spomi
nja. »Ti si, Zorko, živ! Pomagaj mi 
in rešj me teh peklenskihmuk!« je 
hripavo spregovoril Matjaž in po
navljal potem, ko je spoznal svoje
ga bratranca tovariša in komandan

ta. »Štabni denar mi je Izročil uči
telj Vrtačnik. Desettisoč lir ml je 
dal. Med bojem sem jih zakopal v 
jami tam ob tisti klopci, ki je stala 
na desni strani pri vhodu.« »Mat
jaž je postal nervozen, nestrpen. 
Moledoval ln prosil je kar naprej 
naj mu pomagajo, naj ga vendar že 
rešijo in naj ga ustrele... Rane so 
se razbolele ln bolečine so bile 
strašne, zlasti še, ker jih je prena
šal ob polni zavesti. Kako mu po
magati ln s čim? ... Matjaž pa ;e 
kar naprej prosil ln sitnaril za od
rešujoči strel.

»Ne, to se ne sme zgoditi! Mat
jaž ne sme umreti«, se šepetaje pp- 
govarjajo borci krog nJ’e9a- Cas j0 
tekel in bolečine razbolelih ran so 
postale neznosne. Kroglja skozi sen
ca je prevrtala Matjaževo glavo In 
oči so mu izstopile kakor da bi se 
odvajale Iz očesne votline. Matjaž 
je prestajal težke bolečine, a zanj 
ni bilo nobene pomoči, ki bi mu vsaj 
za trenutek olajšala muke. Zdravil 
ni bilo nobenih, ne bolnice in ne 
zdravnika. Italijanska ofenziva, ki 
se je pred dnevi začela pa je bila v 
polnem razmahu In vse naokrog je 
bilo polno sovražne — fašistične 
vojske.

Komisar kočevskega bataljona Lo
kovšek Ivan-Jan, generalmajor JLA 
in drugi so si z Matjažem delili te
žave. Matjaž pa se oglaša v pre
sledkih in žalostno prosi pomoči... 
da bi prestal že te neznosne bole

čine. Pogledi navzočih so bili obr
njeni nanj, čigar telo je podrgeta- 
valo. Iz težkih ran je še vedno pol
zela junaška kri in polagoma izgi
njala v zemlji, ki jo je imel tako 
rad, da Je svoje mlado življenje, 
polno sanj, upov in načrtov daroval 
zanjo. Zdaj pa s| Matjaž želi le 
smrti in počitka v rodni zemlji, ki 
je vpijala njegovo kri in prosi us
miljenja, prosi..;, poslavlja se od 
svojih sobojevnikov. Mišice jim dr
hte kakor Matjažu in bledi obrazi 
so se sklonili k njemu. Strašno! 
Tak junak!... poveljnik je povesil 
trepalnice, odtrgal svoj pogled od 
Matjaža ln sklonjene glave s tihim 
korakom odšel. Zdaj se Je zgodilo! 
Strel je počil pritajeno. Matjažu je 
bilo uslišano, njegovi sobojevniki pa 
so vstrepetall, kakor bi zadelo njih.

Aleksa ln vse ostale so pokopali 
kar tam pod tremi smrekami, kjer 
so pokopali pred dvanajstimi dnevi 
operativnega oficirja kočevskega 
odreda — Martina Černeta. Tu so 
pokopali tudi Matjaža. Tam v tem 
samotnem in tihem gozdu, pod 
smrekami in v senčnem hladu so 
pričakali svobodo In se nato drug 
za drugim preselili bližje k svojim 
domovom, k svojcem, prijateljem in 
znancem. Pionirčka Jakec in Vinko, 
pa še sedaj počivata vrh strmih 
planin na robu gozda1 ob taborski 
steni in čuvata svojo rodno vasico.

Konec!


